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EN FJORDHAVE 
ER EN KOLONIHAVE - 
BARE UNDER 
VANDET!

INDHOLD

FORORD
Projektet ”Fjordhaver i Limfjordens havne” er et projekt støttet af Nordea-fonden og gennemført af Lim-
fjordsrådet, Dansk Skaldyrcenter og Limfjordsmuseet i 2015 – 2017. Projektet indbefattede oprettelsen 
af fire fjordhaver med tilhørende fjordhaveforeninger. I fjordhaverne dyrkes muslinger og tang, og på 
længere sigt også østers. 

Det følgende er en evalueringe af projektets resultater samt de erfaringer, vi gjorde os i projektet. Eva-
lueringen bygger på en spørgeskemaundersøgelse blandt de knap 200 medlemmer af fjordhaverne, en 
række kvalitative mundtlige interview og en række kvalitative skriftlige interview. Undersøgelsen bestod 
af et spørgeskema med 28 spørgsmål, der blev sendt ud til alle medlemmerne af fjordhaverne, og som 
vi modtog 63 besvarelser på. Der blev gennemført fem mundtlige kvalitative interview med henholdsvis 
bestyrelserne for de fire fjordhaver samt dele af projektsekretariatet. I alt blev 10 personer interviewet. 
Hertil kommer fem skriftlige interview med repræsentanter for de fire deltagende kommuner. Spørge-
guide og spørgeskema til brug for de kvalitative interview er vedlagt som bilag 1 & 2. 

Først præsenteres de fire fjordhaver hver for sig. Dernæst gives en samlet beskrivelse af fjordhavernes 
medlemmer. Derpå følger en gennemgang af de forskellige årsager til, at medlemmerne har valgt at en-
gagere sig i fjordhaverne og foreningerne. Herefter følger en beskrivelse af det udbytte, fjordhaverne har 
givet samt et overblik over de erfaringer, projektgruppen har gjort sig med projekter af denne type. Til 
sidst kommer nogle overvejelser om fremtiden for fjordhaverne og en afslutning. 

04 Indledning
”Dyrk din have” lyder opfordringen i pro-
jektbeskrivelsen til projektet.

07 Fjordhaverne
Beskrivelse af hver af de fire fjordhaver.

16 Fjordhavedyrkerne
Hvem er fjordhavedyrkerne?

21 Hvorfor fjordhave?
Er det de friske råvarer, sammenholdet, 
følelsen af at dyrke noget selv?

24 Udbytte
Fjordhaverne har givet udbytte på en 
rækkeforskellige områder.

29 Erfaringer
Fjordhaveprojektet har kort sagt været 
en succes.

39 Anbefalinger
Fire gode råd til opstart af fjordhave.

40 Perspektiver
Vi ser på, hvad fremtiden bringer. Meget,
der tyder på, at der fortsat vil være et 
stort engagement i fjordhaverne.

44 Bilag 1: 
Spørgesguide

46 Bilag 2: 
Spørgeskema

54 Bilag 3
Formidlingsprodukter
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”Dyrk din havn” lyder opfordringen i projekt-
beskrivelsen til projektet ”Fjordhaver i Limfjor-
dens havne”, og netop ideen om at få ”det blå” 
ind i byen var drivkraften for projektet, hvis for-
mål var at skabe muligheder for ”det gode liv” i 
byerne omkring Limfjorden. 

Det skulle ske igennem oprettelsen af fjordha-
ver - kolonihaver på vandet – og fjordhavefor-
eninger, der samlede fjordhavernes dyrkere i 
interessefællesskaber. Formålet var at udnytte 
funktionstømte havnearealer i fire Limfjordsby-
er til bæredygtige aktiviteter, som kunne bringe 
liv til områderne og give rum for sociale aktivite-
ter, der ikke kræver andet og mere end interes-
se og engagement.

Målsætninger 
Formålet med projektet var:

• Fjordhaver vil skabe liv på affolkede eller 
uudnyttede havnearealer og bringe ”det blå” 
ind i byen på lige fod med ”det grønne”.

• I projektet etableres fysiske faciliteter i sam-
arbejde med de kommende fjordhavebruge-
re og lokale kommuner på og i havnen, som 
stilles til rådighed for de, som selv dyrker de-
res del af fjordhaven.

• Fjordhaver gør det muligt for almindelige 
mennesker at dyrke skaldyr og tang som pa-
rallel til landjordens kolonihaver.

• Fjordhaverne vil skabe fokus på det sunde 
måltid med rod i den lokale maritime histo-
rie.

Projektet løb fra 2015 til 2017 i fire havne: Aal-
borg, Løgstør, Nykøbing og Lemvig. Sagt gan-
ske kort har projektet været en succes. I hver af 
disse fire havne er der i dag fjordhave med tilhø-
rende fjordhaveforening, der er vidt forskellige i 
størrelse og udformning, men som alle har det til 
fælles, at de rummer en masse glade medlem-
mer, der bruger fjorden på nye måder, indgår i 
nye sociale fællesskaber og får nye indsigter i 
Limfjorden som spisekammer, i bæredygtighed, 
selvforsyning og marine fødevarer.

INDLEDNING

Forventede gevinster
I tillæg til målsætningen om at skabe fire fjord-
haver og tilhørende foreninger lå i der i projek-
tet en forventning om en række gevinster:

• Byudvikling igennem forøgede havneaktivi-
teter. Forventningen var, at en aktiv havn er 
med til at skabe en aktiv by

• Borgerinddragelse. Forventningen var, at nye 
sociale aktiviteter vil skabe et øget fælles-
skab og at fælles aktivitet i byrummet rum-
mer perspektiver for en sundere og mere 
spændene levevis.

• Kendskab til gode lokale råvarer. Forventnin-
gen var, at tilgængelighed af lokale råvarer 
vil skabe muligheden for, at disse kan blive 
en del af det daglige måltid hos almindelige 
mennesker.

• Fødevarer, ernæring og sundhed. Forvent-
ningen var, at muligheden for at inddrage de 
marine fødevarer i det daglige måltid vil gøre 
det muligst at se valget af sunde fødevarer 
som en oplevelse frem for en formaning.

• Bæredygtighed. Fjordhaverne ville produce-
re råvarer med meget lav miljøbelastning og 
uden risiko for invasion af fremmede arter.

• Turisme. Forventningen var, at informatio-
nen om fjordens produkter ville appellere til 
turister og have en afsmittende effekt på lo-
kale spisesteder.

• Samarbejde og udbredelse. Forventningen 
var at skabe en model for etablering af fjord-
haver andre steder i landet og som model 
for bæredygtig produktion og udnyttelse af 
autentiske lokale råvarer.
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Den primære målgruppe i fjordhaveprojektet og fjordhaveforeningerne 
var den interesserede borger, som får mulighed for at ”dyrke” muslinger, 
østers og tang i et socialt fælleskab uden at have særskilte kompetencer 
og uden at skulle investere i anlæg, ansøge om tilladelser mm. Projektet er 
særligt rettet til voksne borgere – gerne med børn. 

Effektmål
• Der var opstillet en række målbare effekter af fjordhaverne:
• Etablering af minimum fire fjordhaveforeninger
• Optagelse af minimum 800-1000 fjordhavemedlemmer
• Afholdelse af minimum 8 events
• Udarbejdelse af minimum 10 formidlingsprodukter (pjecer, flyers, best 

practicedokumenter mv.)
• Etablering af hjemmeside
• Medlemstilfredshedsundersøgelse med min. 80% brugertilfredshed
• 300 - 400 deltagere på fjordhavekurser på DSC

Organisation og deltagere
Fjordhaveprojektet havde to primære projektdeltagere: Limfjordsrådet 
med Limfjordssekretariatet som den udøvende del og Dansk Skaldyrscen-
ter (DSC). Disse to udgjorde sammen med Limfjordsmuseet projektledel-
sen. I projektet blev der rekrutteret ca. 200 medlemmer til fjordhavefor-
eningerne, deraf fire bestyrelser. Projektledelsen har haft det overordnede 
ansvar for projektets gennemførelse, økonomi og administration, mens 
medlemmerne af foreningerne har været den udøvende del af projektet 
uden direkte ansvar for økonomi og gennemførelse. 

Det første effektmål af projektet om etable-
ring af fjordhaver i Limfjorden var, at der skulle 
etableres minimum fire fjordhaver. Dette ef-
fektmål er blevet opfyldt. Hver af de fire fjord-
haver i Limfjorden repræsenterer en egen en-
hed. Selv om haverne ligner hinanden, så er de 

FJORDHAVERNE
alligevel forskellige både hvad angår det rent 
fysiske anlæg, medlemmerne, organisations-
formerne og hverdagen i haverne. I det følgen-
de præsenteres de fire fjordhaver kort hver for 
sig med de karakteristika, de hver især besid-
der.

Fjordhaveforeningen 
havde fra starten om-
kring 65 medlemmer. 
De har i dag 42, hvoraf 
den ene halvdel kom-
mer ofte og deltager 
meget, mens den an-
den halvdel er mere 
passive

NYKØBING

Foreningen i Løgstør 
har fra projektets start 
haft ca. 20 medlem-
mer. Ifølge den nuvæ-
rende bestyrelse er det 
et passende antal med-
lemmer, der passer til 
både byens og flådens 
størrelse. 

LØGSTØR
Aalborg er den største 
af fjordhaverne med 
91 medlemmer. For-
eningen adskiller sig 
på mange måder fra de 
andre foreninger hvad 
angår størrelse, med-
lemssammensætning 
og aktivitetsniveau.

AALBORG

Lemvigs forening er en 
af de små foreninger 
med 35 medlemmer. 
Det lange etablerings-
forløb har ikke haft 
negativ betydning for 
antallet af medlemmer.

LEMVIG

Lemvig

Nykøbing

Løgstør

Aalborg
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MEDLEMMER
Fjordhaven i Nykøbing er den næststørste af de fire foreninger med 42 medlem-
mer. Fjordhaveforeningen havde fra starten omkring 65 medlemmer. De har i dag 
42, hvoraf den ene halvdel kommer ofte og deltager meget, mens den anden halv-
del er mere passive. Foreningen har medlemmer fra Nykøbing, men også fra Her-
ning, Viborg, Grindsted, Sunds, Hanstholm og Vestervig. Sidstnævnte er ofte folk 
med sommerhus i området. De fleste af medlemmerne er over 60 år. 

ORGANISERING
Det er bestyrelsen, der står i spidsen for både den løbende drift af anlægget og 
for de fælles aktiviteter, der bliver sat i søen. En del af foreningens medlemmer er 
samlet i interessegrupper, hvor nogle arbejder med muslinger, andre med østers 
og med tang. Mange af medlemmerne er dog ikke tilknyttet en specifik gruppe, 
men kommer, når der er aktiviteter i foreningen. En lille sluttet gruppe, primært 
bestyrelsen, arbejder med selve anlægget og betjener båden. Der er en østers-
gruppe, der hovedsagligt arrangerer østerssafarier, og derfor ikke i samme grad er 
med til at dyrke på anlægget, men fortsat er en del af foreningen. 

KLUBAKTIVITETER
Nykøbing har hele tiden været en aktiv forening, og der blev hurtigt efter starten 
etableret onsdagsmøder. Disse møder havde mange deltagere. Der har undervejs 
været en opbremsning i aktivitetsniveauet, da de havde problemer med båden, 
men nu er aktivitetsniveauet oppe igen. Onsdagsmøderne blev holdt i dagtimerne, 
hvorfor det primært var medlemmer uden for arbejdsmarkedet, der kunne del-
tage. Der har derfor også været afholdt møder og lavet aktiviteter om lørdagen. 
Foreningen har haft glæde af fælles østers-indsamlings-arrangementer, hvor man 
samler og spiser østers i fællesskab.  Flåden er i drift hele året. Der er dog mest ak-
tivitet i sommerhalvåret, hvor der også er aktiviteter som fællesspisning og andet, 
der ikke kræver, at man kommer ud på selve anlægget. Relativt få er aktive ude på 
anlægget. At sejle ud og stå på flåden eller i båden og arbejde i åbent vand oplever 
mange som problematisk. I 2017 har foreningen derfor afholdt undervisningsdage 
i at sejle både, og det var der interesse for. Det har betydet noget mere sejlads på 
fjorden, og en øgning i antallet af medlemmer, der kan benytte foreningens båd.

KOMMUNIKATION
Fjordhaven i Nykøbing har brugt Foreningslet til at kommunikere med hinanden, 
men påtænker ikke at beholde det, da det er for omkostningstungt. De har i lighed 
med de øvrige foreninger brugt deres Facebook-side meget.            

FJORDHAVE
NYKØBING

Fjordhaven i Nykøbing på Mors kom rigtig godt fra start, og 
som følge heraf er de langt fremme både hvad angår udstyr, 
medlemstal og aktivitetsniveau. Foreningen har i kraft af sin 
nærhed til Dansk Skaldyrcenter haft god mulighed for spar-
ring dér, og de har deltaget i mange af de muslinge-events og 
arrangementer, der afholdes i byen i øvrigt. Morsø Kommune 

har bakket meget op om haven og dens aktiviteter. 

Fjordhaver
NYKØBING

FACILITETER
Fjordhaven i Nykøbing er en af de to haver, der ligger ude i fjorden og er derfor 
kun tilgængelig med båd. Alt arbejde på anlægget foregår i åben sø. De har der-
for både en båd til at sejle frem og tilbage til anlægget og en arbejdsflåde, som 
ligger ved anlægget, og som de kan stå på og arbejde. Foreningen har et klubhus 
på havnen, som de deler med dykkerklubben. Det er stillet til rådighed af Morsø 
Kommune. Det er et ret stort klublokale, og der er køkken og andre faciliteter, som 
foreningen kan bruge. 

ØKONOMI
I Nykøbing har de et kontingent på kr. 300 årligt pr. person. Medlemmerne har 
betalt kontingent fra starten. Foreningen har ikke passive medlemsskaber eller 
familiemedlemsskaber.
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FJORDHAVE 
LEMVIG

Lemvig er en af de små fjordhaveforeninger og den, der 
har haft de største udfordringer med opstarten. Forenin-
gen havde en fin medlemstilslutning fra starten, men pga. 
store problemer med at finde en egnet placering til haven, 
har foreningen ligget i dvale, mens bestyrelsen har været 
aktiv for at finde en placering og få anlægget etableret. I 
lighed med Nykøbing gør naturforholdene også i Lemvig, 

at anlægget lægges ude i det åbne vand.

FACILITETER
Lemvigs fjordhave ligger ude i det åbne vand, og er den af haverne, der ligger 
længst fra havnen og har dermed også længste sejltid ud til anlægget. De har en 
båd, som de bruger til at komme frem og tilbage til anlægget samt en lille flåde 
inde i havnen, der fungerer som hyttefad. Fjordhaveforeningen i Lemvig har ikke på 
nuværende tidspunkt eget klubhus. De har fået adgang til gratis at bruge Havnens 
Hus, og har fået tildelt opbevaringsplads til deres udstyr i en nyligt ombygget hal på 
havnen, som de betaler leje for. 

MEDLEMMER
Lemvigs forening er en af de små foreninger med 35 medlemmer. Det lange etab-
leringsforløb har ikke medført, at antallet af medlemmer er faldet, men foreningen 
har kørt kontingentfrit de sidste to år, og når der fra nytår 2018 pålægges kontin-
gent, kommer det muligvis til at påvirke medlemstallet. Som i de andre fjordhaver 
er det også i Lemvig bestyrelsen, der er den bærende kraft. I Lemvig endda i højere 
grad, da manglen på anlæg og mulighed for at dyrke i den første lange periode har 
gjort, at man har samlet medlemmerne i haven i mindre grad. I stedet har bestyrel-
sen arbejdet med etableringen af anlægget.

ORGANISERING
Foreningen i Lemvig har ikke på nuværende tidspunkt nogen særlig organisering 
ud over bestyrelsen, der også passer anlægget. Det skyldes også, at der er få i for-
eningen, der kan og vil sejle ud til anlægget. Foreningen har ikke nogle konkrete 
planer om at organisere sig i grupper

KLUBAKTIVITETER
Grundet det manglende anlæg har aktiviteterne i foreningen i Lemvig været foku-
seret på fællesspisning af indkøbte muslinger og andre fælles arrangementer. Der 
har ikke været faste mødedage. Nu hvor anlægget er på plads, er der fællesarran-
gementer og arbejdsdage, som bestyrelsen står i spidsen for. 

KOMMUNIKATION
Foreningen har gjort brug for Foreningslet, men overvejer ikke at bruge det frem-
over af hensyn til økonomien. Foreningen har en Facebookside, som bruges meget, 
og så skriver bestyrelsen rundt pr mail og sms. 

I Lemvig viste det sig dog vanskeligt at finde et sted at placere anlægget, som ikke generede andre 
brugere af fjorden. Således kom det til at tage 1 ½ år, før Lemvigs fjordhaveforening kunne begyn-
de etablering af anlægget.  Det har naturligvis haft betydning for foreningens medlemmer og for 
de muligheder, de har haft for at fungere som en forening og opleve arbejdet med en fjordhave. 
Ikke desto mindre er haven i Lemvig nu i gang. Lemvig Kommune har været særdeles samarbejds-
villige og aktive i forhold til projektet. Kommunen har ligeledes været positivt indstillet over for at 
finde klublokaler og opbevaringsplads til foreningens udstyr.

Fjordhaver
  L E M V I G
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MEDLEMMER
Foreningen i Løgstør har fra projektets start haft ca. 20 medlemmer. Ifølge den nu-
værende bestyrelse er det et passende antal medlemmer, der passer til både byens 
og flådens størrelse. De vurderer selv, at de kan være maximalt 30 personer knyttet 
til det nuværende anlæg. Medlemmerne er aktive og deltager ofte i aktiviteter og 
fælles arbejde. Foreningen bruger ikke passive medlemsskaber. Bestyrelsen er den 
drivende kraft, der står i spidsen for aktiviteterne og som indkalder medlemmerne 
til fælles arbejdsdage. Medlemmerne er for størstedelens vedkommende 60 år og 
opefter. Størstedelen af foreningens medlemmer kommer fra Løgstør og omegn, 
men der er en væsentlig del (6 ud af 20), der kommer længere væk fra, bl.a. fra 
Christiansfeld. Disse medlemmer har sommerhus i nærheden. 

ORGANISERING
I Løgstør valgte man oprindeligt at hvert medlem blev tildelt to muslingestrømper. 
Dette viste sig dog ikke at fungere, og nu har man fundet en form, hvor en gruppe 
på omkring 5 personer passer 10 strømper i fællesskab. Hver gruppe har et medlem 
af bestyrelsen, der fungerer som tovholder. Det nye system fungerer godt, fordi det 
er muligt for de forskellige hold at have adgang til muslinger på alle vækststadier, 
og de kan derfor høste det meste af tiden. Det praktiske arbejde med flåden ligger 
som i de andre foreninger hos ganske få, aktive medlemmer. Særlig et af bestyrel-
sesmedlemmerne har været aktiv i at udvikle smarte løsninger til flåden, som også 
de andre fjordhaver har kunnet drage nytte af. Hvad angår østers og tangprodukti-
on er der ikke samme organiseringsgrad. Det er særligt interesserede, der arbejder 
med disse produkter. Der er indført en logbog for arbejdet på anlægget.

KLUBAKTIVITETER
Hen over sommeren har foreningen haft fast mødeaften tirsdag aften, men det 
fungerede ikke, hvorfor de lavede den ovenfor beskrevne organisation. Nu passer 
holdene deres respektive strømper. Der arrangeres ofte fælles arbejdsdage eller 
blot besøg på anlægget, og særligt et bestyrelsesmedlem er flittig til at sende en 
sms eller skrive på Facebook, når han går ned på anlægget. 

KOMMUNIKATION
Fjordhaven i Løgstør har som de andre foreninger brugt Foreningslet til kommu-
nikationen, men har også en aktiv facebookside, der dog især bruges som visitkort 
og opsamling, mens mail og sms bruges til at lave aftaler. Flere medlemmer i Løg-
stør er desuden glade for projektets fælles hjemmeside, som Limfjordssekretaria-
tet  har etableret og driftet.

FJORDHAVE
LØGSTØR

Foreningen i Løgstør er den mindste forening i projektet. Der 
var i udgangspunktet problemer med at finde den gode place-
ring til haven, som både opfyldte kriterierne for vandkvalitet 
og var acceptabel for havnens andre brugere, men nu er den 
på plads. Samarbejdet med Vesthimmerlands Kommune om 
placering og tilladelser begyndte lidt famlende med skiften-
de kontaktpersoner og manglende klarhed fra kommunens 
side, men blev godt, da man fandt en fast kontaktperson med 
kendskab til havnen og interesse for projektet. Foreningen 
i Løgstør har i perioder kunnet drage nytte af nærheden til 
Limfjordsmuseet, hvis naturvejleder også er med i foreningen. 
Museet stillede i opstartsperioden udstyr, fartøjer og lokaler 

til rådighed for foreningen.

Fjordhaver
 LØGSTØR

FACILITETER
Foreningen i Løgstør har et anlæg i Løgstør havn med direkte adgang fra broen 
placeret ved indsejlingen til Kanalhavnen. Det giver en central placering for ha-
ven, der kan ses fra det mest besøgte område af Løgstør havn, men dog med en 
længere gåtur fra parkeringsmuligheder over en bro og ud til anlægget. I tillæg til 
anlægget har foreningen en container til udstyr og som samlingspunkt. Containe-
ren er placeret på kommunens bådoplagsplads 1 km fra selve anlægget. Det er her 
foreningens aktiviteter ud over arbejdet med anlægget finder sted.
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FACILITETER
Foreningen i Aalborg er placeret på Nørresundbysiden af Limfjorden i Lindholm 
Fjordpark. Her har de både anlæg og en container, der har fungeret som klubhus 
frem til oktober 2017, hvor Aalborg Kommune har givet mulighed for, at foreningen 
kan bruge Fjordhuset i Vestre Fjordpark (på Aalborgsiden). Anlægget er et landba-
seret anlæg, som medlemmerne kan gå direkte ud på. 

MEDLEMMER
Foreningen havde oprindeligt 185 medlemmer, men er i løbet af projektperioden 
blevet færre, så de i øjeblikket er 91 medlemmer. Der har været noget frafald i for-
bindelse med kontingentbetaling, men også fra medlemmer, der ikke kunne finde 
tiden. Den medlemsgruppe, der er nu, er for størstedelens vedkommen aktive og 
deltagende. Aldersmæssigt er medlemmerne fra slutningen af 20’erne og op. Be-
styrelsen har et særligt fokus på nye medlemmer og på at få dem godt integreret 
i foreningen. 

ORGANISERING
Foreningen i Aalborg er organiseret i en række forskellige grupper. Der er en flå-
degruppe, der er meget aktiv, og som bestyrelsen er en del af. Det er den gruppe, 
der står for pasning og vedligeholdelse af anlægget. Så er der en fundraisergruppe, 
der for alvor begynder at arbejde, når projektperioden udløber. Der er en muslin-
gegruppe, der omfatter alle medlemmer, en tanggruppe og en østersgruppe. En 
ny østersgruppe er på vej op, hvor der i højere grad skal være fokus på østerssafari. 
Endelig er der en ”sikkerhedsgruppe”, der arbejder med test og fødevaresikkerhed. 
Hver gruppe har en tovholder, der fungerer som bindeled mellem gruppen og be-
styrelsen samt mellem de forskellige grupper.

KLUBAKTIVITETER
Det er en meget aktiv forening. De mødes ca. 2 gange ugentligt til klubaftener. 
Dertil kommer, at de har specialarrangementer for foreningen og deltager i events, 
festivaler og arrangementer arrangeret i byen og på havnen, som f.eks. tangaften, 
outdoor-arrangement, østerssafari og bæredygtighedsfestival. De holder i øjeblik-
ket rullende møder, dvs. at den første uge er det mandag, ugen efter mødes man 
tirsdag, så onsdag, osv., så alle har mulighed for at komme. 

KOMMUNIKATION
I Aalborg har de indtil nu brugt Foreningslet, men det fravælges sandsynligvis ef-
ter projektperiodens udløb for at spare omkostningerne. De har op til flere Face-
book-sider, som de forskellige grupper bruger til deres interne kommunikation, og 
haven som sådan har både en åben og en lukket profil.

FJORDHAVE 
AALBORG

Aalborg er den største af fjordhaverne med 91 medlem-
mer. Foreningen adskiller sig på mange måder fra de andre 
foreninger hvad angår størrelse, medlemssammensætning 
og aktivitetsniveau. Det er tydeligt, at Aalborgs rekrutte-
ringsgrundlag er et andet og mere urbant end de andre 
foreninger, og derfor tiltrækker de flere yngre medlemmer 
end de andre haver. Foreningen har et højt aktivitetsniveau, 
der også til dels kan tilskrives, at der er mange medlemmer 
i haven, men også at foreningen har haft mulighed for at 
deltage i en række arrangementer afholdt af bl.a. Aalborg 
Kommune. Aalborg kommune har været meget samar-

bejdsvillig i forhold til foreningen. 

Fjordhaver
 AALBORG
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FJORDHAVEDYRKERNE

eningerne viste sig passede godt til anlæggene 
og i forhold til at skabe et tæt og velfungerende 
foreningsfælleskab.

Med fire forskellige anlæg, fire forskellige byer 
og fire meget forskellige foreninger med til-
sammen lidt under 200 medlemmer siger det 
næsten sig selv, at medlemmerne i fjordhave-
foreningerne må være meget forskellige. Det er 
de da også – og så alligevel ikke. I det følgende 
gives en karakteristik af fjordhavedyrkerne.

Køn og alder
Den typiske fjordhavedyrker kan være både 
mand og kvinde. Kønsmæssigt er foreningerne 
nogenlunde ligeligt sammensat med ca. 40 % 
kvinder og 60 % mænd. Det afspejler sig også 
i bestyrelserne, hvor der er kvinder repræsen-
terede i alle bestyrelser, selv om overvægten er 
mænd. 

Aldersmæssigt ligger medlemmerne i den ældre 
ende. Der er ingen medlemmer under 25 år og 
kun ganske få under 45 år. Hovedvægten (75 %) 
er 56 - 75 år, og ca. 13 % er 46 – 55 år. Løgstør 
tegner sig for en lidt ældre gruppe, end resten af 
haverne, og de yngre medlemmer skal primært 
findes i Aalborg. Det kan skyldes, at mange ud-

dannelsessøgende og nyuddannede er bosat i 
Aalborg, lige som byen er væsentligt større end 
de andre. De tre foreninger i Løgstør, Lemvig og 
Nykøbing fortæller alle, at de har svært ved at 
tiltrække børnefamilier. Det har de ikke i samme 
grad i Aalborg, selv om andelen af familier med 
mindre børn heller ikke i Aalborg er stort. 

Der er i foreningerne delte meninger om, hvor-
vidt den høje gennemsnitsalder er et problem 
for havernes fortsatte bæredygtighed. Nogle 
mener, at foreningernes overlevelse afhænger 
af rekrutteringen af yngre medlemmer, mens 
andre føler sig overbevist om, at der vil være en 
stadig tilstrømning af medlemmer, der når pen-
sionsalderen. Det kan være problematisk med 
en ensidig høj alder hos medlemmerne i forhold 
til det praktiske arbejde på anlæggene, der kan 
være tungt og besværligt. Dette er der dog in-
gen af fjordhaverne, der udtrykker bekymring 
for. 

Uddannelse og beskæftigelse
Medlemmerne af fjordhaverne er en relativt vel-
uddannet gruppe. 98 % af de adspurgte angiver, 
at de har en erhvervsfaglig, kort/mellemlang el-
ler lang uddannelse. Af disse udgør de lange vi-
deregående uddannelser 30 %. I modsætning til 

Et af effektmålene i projektet om etablering 
af fjordhaver i Limfjorden var, at der skulle 
optages minimum 800 – 1000 fjordhavemed-
lemmer. Der er i skrivende stund ca. 200 med-
lemmer af fjordhaverne, og ca. 100 herudover 
har været medlem, men er det ikke mere. Det 
forventede antal medlemmer blev mindre end 
forventet. Det er der flere årsager til. En af år-
sagerne er, at opstartsforløbene blev længere 
end forventet. 

Det var simpelthen sværere end forventet at få 
tilladelserne på plads til fjordhaverne, og den 
store interesse, der var for projektet i begyn-
delsen, blev derfor svær at fastholde. I sam-
menhæng hermed valgte flere af foreningerne 
at lukke for medlemskaber, netop for at bedre 

at kunne skabe en velfungerende have og for-
ening, mens de ventede på, at tilladelserne skul-
le gå igennem. Det viste sig dog i løbet af pro-
jektet, at det faktiske medlemstal i foreningerne 
viste sig passede godt til anlæggene og i forhold 
til at skabe et tæt og velfungerende forenings-
fælleskab. Det var simpelthen sværere end for-
ventet at få tilladelserne på plads til fjordhaver-
ne, og den store interesse, der var for projektet 
i begyndelsen, blev derfor svær at fastholde. 

I sammenhæng hermed valgte flere af for-
eningerne at lukke for medlemskaber, netop for 
at bedre at kunne skabe en velfungerende have 
og forening, mens de ventede på, at tilladelser-
ne skulle gå igennem. Det viste sig dog i løbet 
af projektet, at det faktiske medlemstal i for-

Det er både mænd og kvinder der interessere sig for fjordhaver:

40%    
                            

60%    
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alderssammensætningen tegner der sig et ret 
ensartet billede, de fire haver imellem. Der er 
således ikke en overrepræsentation af medlem-
mer med længerevarende uddannelser i univer-
sitetsbyen Aalborg. 

Hvad angår beskæftigelse fordeler medlem-
merne sig næsten ligeligt mellem at være i ar-
bejde og være på efterløn eller pension. Kun 
en enkelt angiver at være arbejdsløs, og der er 
ingen uddannelsessøgende eller på barselsor-
lov eller anden orlov. Sammenholdt med alders-
sammensætningen er det ikke så overraskende, 
men set i forhold til Aalborg som universitetsby 
er det måske mere bemærkelsesværdigt, at der 
ikke er nogle studerende i foreningen. 

Familieforhold
Fjordhaveforeningerne tiltrækker helt tydeligt 
folk, der er gift eller samlevende. 82 % af de ad-
spurgte angiver at være gift eller samlevende, 
heraf en lille del med børn. Set i forhold til civil-
status er det derfor påfaldende, at medlemmer-
ne for en stor dels vedkommende angiver at 
være medlem af fjordhaven alene. 59 % svarer, 
at de er medlemmer alene, mens 33 % angiver 
at være medlem sammen med deres ægtefæl-
le eller samlever. Kun få medlemmer angiver at 

også medlem af foreninger, der har fokus på fø-
devarer og fødevarefremstilling. Endelig er der 
mange med fokus på natur repræsenteret. Det 
er ikke umiddelbart overraskende, men tegner 
et billede af en medlemsskare med en bred in-
teresse inden for natur, fødevarer, friluftsliv og 
det maritime. 

Tid og aktivitet
Når medlemmerne er i fjordhaverne, er der stor 
forskel på, hvilke typer aktiviteter, de deltager 
i, og hvor lang tid, de i gennemsnit bruger i ha-
verne. Ikke overraskende er høst af produkter 
den aktivitet, som de fleste medlemmer delta-
ger i. I sammenhæng hermed er dyrkningen af 
produkterne, primært muslinger, også en af de 
vigtigste aktiviteter. Færre deltager i vedligehol-
delsen af anlæggene. Den opgave ligger ofte på 
en eller to særligt praktiske eller teknik-kyndi-
ge medlemmer. De sociale aktiviteter i haverne 
som fællesspisning eller andre arrangementer 
er også en af topscorerne, hvorimod ganske få 
er engagerede inden for formidling af haverne 
og produkterne. 

Som beskrevet i afsnittet om de enkelte haver, 
så er det kendetegnende, at det er bestyrelser-
ne i de forskellige haver, der trækker det tunge-
ste læs både praktisk og planlægningsmæssigt. 
Det er typisk dem, der bestemmer hvor mange 
og hvilke aktiviteter, der bliver sat i gang, og de 
har typisk den bedste indsigt i anlæg og udstyr. 
Samtidig er flere af haverne organiseret på for-
skellige måder, der helt naturligt medfører et 
højere aktivitetsniveau i nogle grupperinger end 
i andre. 

F.eks. har der flere steder været grupper om-
kring tang-produktion, der ikke har været sær-
ligt aktive, da tangproduktionen har været sær-
lig vanskelig. I flere af interviewene fortæller 
medlemmerne, at særligt de arrangementer, 
der har været udbudt fra Dansk Skaldyrcenter 

og Limfjordsmuseet har samlet mange delta-
gere, ligesom fælles tilberedning og spisning af 
skaldyrene har været populær blandt medlem-
merne. 

I tråd med aktivitetsniveauet er der stor variati-
on i, hvor mange timer de forskellige medlem-
mer bruger i fjordhaverne. For nogle få har der 
ingen aktivitet været, mens andre har brugt 5 
eller op til 10 timer om ugen i haven. De fleste 
ligger på under 1 eller 1-2 timer ugentligt i haven. 

Vejen til fjordhaven
Der er noget, der tyder på, at fjordhaveforenin-
gernes medlemmer læser aviser. Halvdelen af 
de adspurgte medlemmer angiver nemlig, at de 
blev opmærksomme på fjordhaverne igennem 
annoncer eller artikler i aviser eller dagblade. 
Kun 3 % angiver Facebook som kilde til deres 
viden om fjordhaverne, mens 22 % hørte om 
det fra andre. Fjordhavernes repræsentation 
på større events som Skaldyrsfestivalen i Nykø-
bing, Muslingehøstfest i Løgstør eller Bæredyg-
tighedsfestival i Aalborg har også ført medlem-
mer med sig, mens andre er gået forbi skiltet 
på havnen og er blevet interesserede. En enkelt 
angiver at fået medlemsskabet i gave. De elek-
troniske medier som f.eks. Facebook har kun 
været indgangsvejen for medlemmer i Aalborg. 

Selv om kun godt 20 % hørte om fjordhaverne 
fra andre, så har medlemmerne været flittige 
til at dele deres oplevelser i fjordhaverne med 
andre. Alle adspurgte angiver, at de har fortalt 
andre om fjordhaverne, og det er også tydeligt 
på Facebook og i de artikler og tv-udsendelser, 
der har været om fjordhaverne, at medlemmer-
ne er stolte af deres haver og gerne fortæller 
om dem. 

Tilfredshed
En af de målsætninger, projektledelsen bag 
fjordhaveprojektet havde sat sig, var at opnå en 

være medlem sammen med anden familie eller 
venner. Det typiske medlem af en fjordhavefor-
ening er altså gift eller samlevende, men dyrker 
fjordhaven som en individuel interesse. Kun Aal-
borg tilbyder et hustandsmedlemsskab, hvor en 
fælles indmeldelse giver rabat på kr. 100. Det 
ser dog ikke ud til (endnu) at have givet en øget 
andel af samlevende i foreningen. 

At mange er medlemmer alene er måske ikke 
overraskende, idet interesser jo ofte går i for-
skellige retninger, men det kan være proble-
matisk for foreningerne på længere sigt, idet 
man ofte ser, at det er nemmere at fastholde et 
medlemskab og et højt aktivitetsniveau i en for-
ening, hvis man kommer i foreningen sammen 
med sin partner og/eller familie.  

Foreningsmennesker
Medlemmerne af fjordhaveforeningerne er ”for-
eningsmennesker”, forstået på den måde, at de 
i forvejen er medlem af en eller flere foreninger 
ud over fjordhaven. 68 % af respondenterne 
angiver at være medlem af en anden forening 
end fjordhaven. Det er alt fra pileflet til golf, til 
kunstforeninger og FDF. Mange er medlem af 
en sportsforening, heraf flere med et blåt tilsnit 
(sejlklubber og kajakklubber), men mange er 



 20 21

brugertilfredshed med haverne på 80 % eller 
derover.  Det er projektet kommet i mål med. 
Generelt har medlemmerne af foreningerne 
været tilfredse med deres deltagelse i fjordha-
verne. 52 % angiver, at de har været meget til-
fredse, mens 32 % angiver, at de har været til-
fredse. Knap 5 % svarer hverken eller, mens 2 
% er utilfredse og 8 % er meget utilfredse og 
1 % ikke ønsker at svare. Samlet set giver det 
en medlemstilfredshed på 84 %, mens de util-
fredse udgør 10 %. Der er forskel på graden af 
tilfredshed i haverne. I Løgstør og Lemvig er 
der kun tilfredse/meget tilfredse medlemmer, 
mens de utilfredse/meget utilfredse/hverken 
eller og ved ikke/ønsker ikke at svare samler sig 
i Aalborg og Nykøbing.  

Ser vi så på, hvad der kunne have øget graden 
af tilfredshed med at være medlem af en fjord-
have, så er der fokus på det praktiske i selve 
dyrkningen i haverne. Arbejdsforholdene og 

”Hvad er det, der bærer det her? Jeg tror, det 
er noget med det gourmet-agtige. Det, der er 
typisk os danskere. At vi vil mødes omkring det 
der spisebord. Og vi skal have et eller andet. 
Og så synes vi da også, det er lidt sjovt det der 
med at kunne fremstille det selv. Jeg tror nok, 
det de to ting.” (medlem af fjordhaveforening). 

Så klart kan det siges, når talen falder på, hvor-
for medlemmerne af fjordhaveforeningerne 
har valgt at engagere sig i fjordhaverne. I cita-
tet opsummerer medlemmet de tre væsent-
ligste elementer, som har udgjort drivkraften 

HVORFOR
FJORDHAVER?

bag medlemsskabet for de fleste af medlem-
merne, nemlig de marine produkter, det sociale 
fællesskab og selvforsyning. Hvor projektgrup-
pens formål med at skabe fjordhaveprojektet 
har været berørt i indledningen, så er et af de 
helt centrale spørgsmål i evalueringen naturlig-
vis, hvorfor projektdeltagerne valgte at gå med 
i projektet. Det gælder de deltagende kommu-
ner, men i særdeleshed medlemmerne. 

For kommunernes vedkommende handlede 
det om at skabe attraktive tilbud til borgerne 
og mere liv på og omkring havnen. For Aalborg 
kommune gik projektet fint i tråd med byens 
fokus på bæredygtighed og på at skabe mulig-
heder for borgerne for let at kunne være bæ-
redygtige. For de borgere, der har valgt at blive 
medlem af en fjordhaveforening samler begrun-
delserne for deltagelse sig i fire forskellige te-
maer: Skaldyr og andre marine produkter, det 
sociale, at være ved vandet samt miljø og bæ-
redygtighed.

adgangen til anlæggene opleves af nogen som 
vanskelig og tung, lige som enkelte er utilfred-
se med de både, som foreningerne i Nykøbing 
og Lemvig har indkøbt. Andre har dog i højere 
grad fokus på foreningslivet og det sociale i for-
eningerne. Flere mangler således aktivitet i den 
forening han/hun er medlem af, mens en anden 
efterspørger faste arbejdsdage og en tredje en 
større grad af gennemsigtighed. 
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ningsforeningsmedlem, så derfor synes jeg, at 
det er et rigtig godt projekt. Og så havde jeg 
lyst til at sejle.” (medlem af fjordhaveforening). 

Miljø, bæredygtighed og selvforsyning
Tæt forbundet med muligheden for at få ad-
gang til de marine produkter er tankerne om 
bæredygtighed og miljø. Fjordhavernes skaldyr 
opfattes som både bæredygtige og sunde, og 
som et vigtigt element i sund kost. Et af med-

lemmerne angiver: ”noget aktivt miljørigtigt 
– benytte en åbenlys ressource: Fjorden” som 
en af årsagerne til at være med i en fjordhave. 
Inden for samme tankegang er baggrunden for 
deltagelsen, der beskrives som: ”Miljøgevinsten 
for Limfjorden” og ”Bæredygtig og sund mad.” 
En variation heraf er tanken om selvforsyning 
og lokal produktion. Et af medlemmerne beskri-
ver det bedste ved at være med i en fjordhave 
som at: ”høste naturens egne produkter, glæ-
den ved at dyrke selv.”. At være selvforsynende 
beskrives af flere som en livsstil og et aktivt til-
valg i tilværelsen. I så høj grad, at det bliver selv-
forklarende, som et medlem svarer på spørgs-
målet om, hvorfor han har valgt at være med i 
en fjordhave: ”Jeg er sådan én, der har høns i 
haven og sådan noget.” (medlem af fjordhave-
forening).

Nyhedens interesse
For en lille gruppe af de adspurgte er det ny-
hedens interesse og entreprenørskabet, der har 
peget dem i retning af fjordhaverne. En mente, 
at: ”Det lød sjovt og anderledes” og en anden 
”Syntes det lød spændende og som noget nyt, 
vi godt ville støtte”. En beskriver også sig selv 
om entreprenør af sind og profession, hvorfor 
han så det som en naturlig ting at medvirke til 
udviklingen af noget så nyt som fjordhaverne. 
Inden for samme tankegang er muligheden for 
at få ny viden og skabe aktivitet i sit lokalområ-
de, der også beskrives af enkelte, som nogle af 
de væsentlige årsager til at engagere sig i fjord-
haverne. 

Endelig er der en bevæggrund, der nok må siges 
at være helt speciel, nemlig et medlem, der som 
det vigtigste ved at være medlem af en fjordha-
ve ser muligheden for: ”Høst af sukkertang til 
vinproduktion” .

Marine produkter
En tredjedel af alle de adspurgte angav adgang 
til de marine produkter som en af årsagerne til, 
at de fik lyst til at være med i en fjordhavefor-
ening. Der er derfor ingen tvivl om, at produk-
terne, og muligheden for at få fat i dem har haft 
en stor tiltrækningskraft. Muligheden for at få 
fingre i de eftertragtede skaldyr hænger sam-
men med interessen for mad og måltidet. En 
af medlemmerne beskriver, hvordan hans inte-
resse for fjordhaverne blev vakt igennem hans 
madklub: ”Min indgangsvinkel, det var faktisk, 
at vi har en madklub. Vi sagde, at der skal vi 
da vist lige med på banen.” (medlem af fjord-
haveforening). Det pågældende medlem kan så 
faktisk ikke tåle muslinger, men det har tilsyne-
ladende ikke været en hindring. At få mulighed 
for at dyrke sunde og naturlige marine produk-
ter fremstår som den væsentligste årsag for de 
fleste medlemmer.

Fælleskaber
En anden væsentlig bevægegrund for at mel-
de sig ind i foreningerne er det sociale aspekt. 
Knap halvdelen har angivet det sociale sam-
menhold i foreningen som en af årsagerne til at 

være medlem. I Nykøbing beskriver de, hvordan 
det er arrangementerne og det sociale, der er 
med til at holde sammen på foreningen: ”Det 
er hyggen og så det at arbejde sammen om 
det. Det er helt klart det sociale, der tager den 

store del af medlemmerne med.”  (medlem af 
fjordhaveforening). At være en del af fællesska-
bet med andre ligesindede har stor betydning. 
Det er med andre ord ikke nok at få fat i fjor-
dens frugter – for, som en del af medlemmer 
fortæller, så er det jo også væsentligt nemme-
re bare at købe dem – det er også fællesskabet 
med andre fjordhavedyrkere, der trækker. I den 
sociale sammenhæng spiller måltidet og det at 
spise sammen en væsentlig rolle. 

At være ved vandet
Knap halvdelen angiver lysten til at være på eller 
ved vandet som en af årsagerne til at være ble-
vet en del af en fjordhave. For nogen handler det 
om, at arbejdet med og ved fjorden er en natur-
lig del af det gode liv for dem, og har været det 
længe, typisk siden opvæksten. Som et medlem 
fortæller: ”Jeg har altid fisket i min fritid. Jeg er 
vokset op med det maritime miljø hjemmefra.” 
(medlem af fjordhaveforening). For dem bliver 
fjordhaver typisk en af flere aktiviteter, der in-
volverer fjorden f.eks. jagt eller fiskeri: ”Og så 
er jeg på fjorden jævnligt og går på jagt og alt 
muligt. Så det var derfor, jeg var interesseret i 
at være med.” (medlem af fjordhaveforening). 

For andre er det snarere lysten til og mulighe-
den for at komme ud på vandet, der driver in-
teressen. De ser i højere grad fjordhaverne som 
mulighed for at få realiseret et ønske om at 
komme ud på vandet, som de måske ikke tid-
ligere har haft mulighed for: ”Jeg er naturfred-



 24 25

østers og tang, men samlet set er det lykkedes 
fjordhaverne at få frembragt autentiske, lokalt 
dyrkede marine råvarer, og spørgsmålet er nu, 
hvad det har betydet for medlemmerne af fjord-
haverne. Har det været en døråbner til nye, bæ-
redygtige og økologiske horisonter? Har de fået 
ny viden? Hvad betyder det i så fald? Samtidig 
havde projektet en række andre målsætninger 
med oprettelsen af de fire fjordhaver samt en 
række forventede gevinster ved projektet. I det 
følgende præsenteres det udbytte fjordhaverne 
har givet for såvel medlemmer som kommune 
og det samlede projekt. 

Blå by
Et af de vigtigste formål i projektet var at ska-
be fornyet liv og aktivitet i ellers funktionstømte 
havne. Eller med andre ord bringe ”det blå” ind 
i byen. Fjordhaverne trækker i udgangspunktet 
deres medlemmer ned på havnearealerne, som 
så bruger havnen i et andet omfang end tidligere. 
Generelt set oplever medlemmerne af fjordha-
verne, at de nu bruger Limfjorden mere end de 
gjorde forud for projektet. En undtagelse herfra 
er de af medlemmerne, som i forvejen brugte 
fjorden meget. For dem betyder deltagelsen i 
fjordhaven ikke en øgning i deres brug af fjorden, 
men snarere en ændring. For flertallet har fjord-
haverne dog været en anledning til at komme 
ud på eller være ved fjorden i et omfang, som 
de ikke tidligere har været: ”Jeg har aldrig sejlet 
før, selv om jeg har boet ved fjorden i mange 
år. Så jeg er meget mere på fjorden nu, end jeg 
nogensinde har været.” (medlem af fjordhave-
forening).

Sunde råvarer
”Godt for miljøet. Godt for maven”. Sådan be-
skrev et af medlemmerne projektet, og det 
hænger fint sammen med et andet væsentligt 
mål i projektet, der var at få deltagere til at spi-
se flere af fjordens frugter med de sundheds-
mæssige gevinster, det måtte medføre. For lidt 
over halvdelen af medlemmerne gælder det, 
at deltagelsen i fjordhaverne har fået dem til at 
spise flere fisk, skaldyr og andre marine fødeva-
rer: ”Jeg får betydeligt flere gange muslinger 
nu.” (medlem af fjordhaveforening). Her er der 
dog ret store lokale variationer. I Nykøbing ser 
det ud til, at fjordhaverne har haft en store ef-
fekt, for der er det hele 89 %, der fortæller, at 
de spiser flere marine fødevarer end før, mens 
der blandt medlemmerne i Aalborg er 42 %. Der 
er ingen tvivl om, at den nemme tilgængelighed 
og fokus på råvarerne har haft betydning for 
den øgede mængde blåmuslinger, der indtages, 
men for nogen har det også betydet, at man er 

begyndt at arbejde med sine smagsløg: ”Jeg er 
ikke god til det med østers. Det er blevet bed-
re. Det er oplæring, så det kommer.” (medlem 
af fjordhaveforening). For andre er det ikke så 
meget det sunde ved råvarerne, der er det bæ-
rende, men derimod oplevelsen: ”Nogen gange 
er det måske også bare lidt sjovt at sidde og 
få en tangbolle. Det smager sgu ikke så meget 
af tangen, men det er oplevelsen.” (medlem af 
fjordhaveforening). For andre gælder det deri-
mod, at fjordhaverne ikke har øget mængden af 
marine fødevarer, men i højere grad har erstattet 
en tidligere praksis, som dette fjordhavemedlem 
forklarer: ”Jeg spiste altså muslinger i forvejen. 
Ham, der leverede mig brænde, han leverede 
også muslinger.” (medlem af fjordhaveforening). 

Miljø og bæredygtighed

En af de forventede gevinster ved fjordhaver-
ne var, at medlemmerne ville kunne opnå en 
større grad af viden om og fokus på miljømæs-
sige spørgsmål og tanker om bæredygtighed. 
At fjordhaverne har rykket på medlemmernes 
viden er tydeligt. 73 % af medlemmer oplyser, 
at de er blevet mere opmærksomme på miljø-
et i Limfjorden eller Limfjordens tilstand. Det 
kan hænge sammen med, at fjordhaverne rent 
praktisk forholder sig til miljøspørgsmål i fjorden, 
bl.a. algeforekomster, i forbindelse med dyrknin-
gen af muslinger. Men for nogle af medlemmer-
ne har arbejdet med fjordhaverne sat gang i en 
nogle større overvejelser om fødevarer, miljø og 

UDBYTTE
”Der ligger i hvert fald nogle oplevelser, der er 
anderledes, og der ligger en indsigt, der er mu-
lighed for at få ved at være medlem af forenin-
gen, som man nok ellers ikke ville få.” (medlem 
af fjordhaveforening). 

Fjordhaverne har givet udbytte på en række for-
skellige områder. Tydeligst er naturligvis de kon-
krete produkter, der har kunnet høstes. I alle ha-
verne har foreningerne kunnet høste muslinger 
– flere end de kunne spise – og det har været 
samlingspunkt for fælles spisning og for, at de 
enkelte medlemmer kunne tage muslinger med 
hjem. Færre har endnu haft succes med at dyrke 
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bæredygtighed. ”Ser man på fødevareressour-
cer fremover, globalt set, så er der garanteret 
massevis at hente ude i havet. Sådan nogle 
tanker kommer jo i gang, når man begynder at 
arbejde med sådan noget.” (medlem af fjord-
haveforening). Det er i høj grad tanken om de 
autentiske råvarer, man selv har fulgt fra fjord 
til bord, der appellerer: ”Lige som jeg har høns, 
hvor jeg spiser æg, jeg ved, har haft et godt liv, 
så synes jeg også, at jeg får den ægte vare her-
ude.” (medlem af fjordhaveforening)

For en mindre del af medlemmerne har med-
lemsskabet af fjordhaven betydet, at de er be-
gyndt af spise flere lokalt producerede fødeva-
rer i øvrigt. 42 % angiver, at de har øget deres 
mængde af lokalt producerede fødevarer. Mus-
linger (og østers og tang) fra fjordhaverne tæller 
naturligvis i det regnskab, men det ser ikke ud 
til, at medlemmerne har en øget interesse for 
andre lokalt producerede fødevarer. Nykøbing 
udgør dog en undtagelse i den sammenhæng, 
for her er der en tydelig overvægt af medlem-
mer, der fortæller, at de har fået et øget fokus på 
lokalt producerede fødevarer igennem fjordha-
verne. Tilsvarende er der enighed om, at fjord-
havedyrkningen ikke har medført en øget lyst til 
at blive selvforsynende på andre områder, som 
f.eks. med grøntsager eller frugt. 

Nye fællesskaber
Det, som langt de fleste medlemmer fremhæ-
ver som helt centralt udbytte ved fjordhavefor-
eningerne, er, at der er opstået nye og vigtige 
sociale fællesskaber. Interessefælleskabet og 
sammenholdet fremstår som det bærende for 
foreningernes succes: ”Jeg synes, at det her 
drejer sig om at have fælleskab, det er derfor, 
at det er en kolonihaveforening.” (medlem af 
fjordhaveforening). 

For mange af medlemmerne er der tale om et 
nyt socialt fællesskab, hvor man har mødt folk, 
man ikke er stødt på andre steder: ”Det er da 
en god måde at være sammen på, synes jeg. 
Og det er altså nogle andre mennesker, man 
møder i den her sammenhæng, end i så man-
ge andre projekter.” (medlem af fjordhavefor-
ening). ”Jeg synes da også, man får nogle nye 
venner.” (medlem af fjordhaveforening). At man 
møder nye bekendtskaber i foreningen er må-
ske ikke så overraskende i Aalborg, hvor rekrut-
teringsgrundlaget er stort, mens det måske er 
mindre indlysende i de andre byer. For nogen 
har det været anledning til at få helt nye sociale 
relationer i en sen alder: ”Jeg har haft hele mit 
arbejdsliv i Holstebro, og det vil sige, at jeg ken-
der ikke ret mange mennesker heroppe. Det er 
jeg kommet til på den her måde.” (medlem af 

fjordhaveforening). Det sociale omkring haverne 
fremhæves ofte som mere væsentligt end selve 
dyrkningen og pasningen af anlægget: ”Jeg tror 
sgu folk er mere interesserede i hyggen end i 
muslinger.” (medlem af fjordhaveforening). Det 
gælder både de sociale aktiviteter, der typisk føl-
ger i kølvandet på det praktiske arbejde og de 
sociale arrangementer, der foregår i øvrigt, som 
f.eks. fælles madlavning, kurser i tilberedning af 
muslinger, mv. Som et af medlemmerne beskri-
ver, så er det jo fint, at man får udbytte igennem 
produkterne, men det er det hyggelige, der er 
det vigtigste. Et andet medlem forklarer, at de jo 
kan brødføde den lokale by mange gange med 
muslinger, men at det ikke må blive for ”produk-
tionsagtigt”, for så er det ikke længere hyggeligt.

Særligt de fælles kulinariske aktiviteter spiller 
her en stor rolle, og den fælles tilberedning og 
måltidet fremhæves igen og igen som omdrej-
ningspunktet for haverne. ”Det, der er mest 
succes med, det er, når vi henter nogle ting, og 

så laver man dem sammen.” (medlem af fjord-
haveforening). I Nykøbing havde de i en perio-
de nogle onsdage, hvor de mødtes og gik ud og 
samlede østers. Derefter gik de hjem og tilbe-
redte både østers og muslinger sammen. ”Det 
var en god måde at være sammen på.” (med-
lem af fjordhaveforening). Det er også noget, der 
sker ganske ofte, når arbejdet ved anlæggene er 
overstået: ” Så ender det jo altid med lidt mus-
linger og lidt hvidvin henne ved containeren.” 
(medlem af fjordhaveforening).

Liv på havnen
Det er ikke kun fjordhavernes medlemmer, der 
har haft et udbytte af fjordhaverne. Også de fire 
deltagende kommuner har hver især oplevet ef-
fekten af haverne. For kommunerne gælder det, 
at det især er det eksplicitte formål med at ska-
be mere liv på havnen, der er blevet opfyldt. Som 
en kommunal repræsentant beskrev det, så var 
et af kommunens formål at: ”Skabe liv og glade 
dage på havnen.” (repræsentant fra kommune). 
Flertallet af kommunerne fremhæver de aktive 
foreninger og det aktive havneliv som gevinster 
ved fjordhaverne. Endda i højere grad end for-
ventet. Også den store opmærksomhed, som 
fjordhaverne har været genstand for i medierne 
og det fokus, der derigennem er kommet på Lim-
fjorden og brugen af fjorden, har kommunerne 
været tilfredse med. Foreningerne har i kraft af 
den daglige drift været med til at give liv på hav-
nene i dagligdagen, men flere af foreningerne 
har også deltaget i og afholdt events og arran-
gementer på havnene. Således har fjordhaverne 
blandt andet været repræsenterede ved Muslin-
gehøstfest, Muslingefestival og Maritim Festival 
i Løgstør, Skaldyrsfestival i Nykøbing, Krabbefe-
stival i Lemvig og Bæredygtighedsfestival, Food 
Festival i Aalborg samt Aalborg Regatta. Flere af 
arrangementerne har de deltageret i flere gan-
ge. Det betyder, at det opstillede effektmål i pro-
jektet om afholdelse minimum otte events så 
rigeligt er blevet opfyldt. 
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Fjordhaverne fremstår, ifølge de kommunale 
repræsentanter, som et ”eksotisk” forenings-
tilbud på havnen. Måske særligt i byerne uden 
for Aalborg, har det betydning, at foreningen er 
anderledes og tilbyder noget andet, end man 
er vant til at se i Limfjordsbyerne – og i langt 
størstedelen af de danske provinshavne. Det 
har kommunerne brugt til at profilere sig, og 
det, mener de kommunale repræsentanter, er 
med til at styrke tiltrækningskraften for såvel 
lokale borgere som turister og sommerhuseje-
re. Interview og brugerundersøgelse viser også 
tydeligt, at dette er lykkedes for de tre haver 
uden for Aalborg. 

Foreningerne i Løgstør, Lemvig og Nykøbing 
har alle medlemmer, der ikke er lokale, men 
som har sommerhus eller på anden vis er med-
lem af fjordhaverne i forbindelse med, at de 
besøger byen. Som sådan har fjordhaverne 
opfyldt ønskerne fra de deltagende kommu-
ner om at virke som et trækplaster for byen. 
I Aalborg er effekten i forhold til tiltrækning af 
ikke-lokale medlemmer ikke tilsvarende tyde-
lig, men fjordhaven tilbyder på samme vis et 
anderledes og nyskabende foreningstilbud på 
havnen. I Aalborg har kommunen valgt at tilby-
de haven en plads i et område med andre ”blå” 
foreningstilbud og på den måde få en syner-
giskabende effekt af fjordhaven. Haverne bi-
drager dermed hver især til at højne kvaliteten 
af de oplevelser, der findes i havnene – uanset 
om disse er mange eller få. 

Set med de kommunale briller har fjordhaver-
ne kort sagt været en succes, og noget som 
kommunerne allerede oplever, at man har haft 
god effekt af i forhold til at skabe positiv op-
mærksomhed omkring havnene og det gode 
liv. Den positive opmærksomhed, som haverne 
har været genstand for, har været velkommen, 
og muligheden for at vise, at man som kommu-

ne tilbyder sine borgere noget anderledes er 
ligeledes en af de positive effekter, som flere af 
kommunerne fremhæver. 

Et koncept for fjordhaver
Et af de helt centrale ønsker for projektet var 
at skabe et generelt koncept for fjordhaver, 
der kunne implementeres i andre byer i og 
uden for Limfjorden. Det vurderes, at det er 
lykkedes. Konceptet er beskrevet i ”Håndbog 
for etablering og drift af en fjordhave”. Der er 
tale om en model, der med lokale tilpasninger 
kan bruges af foreninger og/eller kommuner, 
som kunne ønske at udnytte deres havne eller 
andre vandarealer, og give borgerne en mulig-
hed for at dyrke sine egne bæredygtige, sun-
de, marine råvarer. Håndbogen er tænkt som 
en inspiration til, hvordan man kan vælge at 
gribe det an, hvis man vil etablere en fjordha-
ve, og dermed komme lidt lettere i gang med 
etablering og drift. Håndbogen bygger på ide-
en om fjordhaver dyrket i fællesskab, dvs. som 
forening eller på anden måde sammen med 
andre. Den er ikke tænkt som en egentlig op-
skrift, men præsenterer en række måder – på 
det dyrkningstekniske område - det kan gribes 
an på, lige som den giver et overblik over nog-
le af de problemer, der kan opstå i forbindelse 
med etablering af dyrkningsanlæg. Håbet er, at 
andre byer eller foreninger i landdistrikterne 
finder inspiration til at starte deres egen fjord- 
eller havhave op. 

Konceptet for fjordhaver er ud over at være 
beskrevet i Håndbog for etablering og drift af 
en fjordhave også løbende blevet præsenteret 
i en række formidlingsprodukter, udarbejdet i 
løbet af projektperioden. Et af effektmålene i 
projektet var udarbejdelse af minimum 10 for-
midlingsprodukter. En liste over formidlings-
produkterne kan ses i bilag 3.  

”Når man møder ind ved flåden og skal til og i 
gang, så er det sådan lidt dvaske folk. Så er det 
op af bakke. Når så vi har været i gang, så er 
folk helt magiske, når vi går derfra igen.” (med-
lem af fjordhaveforening)

I processen er der naturligvis høstet en lang 
række erfaringer. Nogle af disse er specifikke og 
begrænser sig til det aktuelle projekt. Andre er 
mere generelle og kan bruges i andre typer af 
projekter eller i fjordhaveprojekter andre steder. 
De generelle erfaringer deler sig igen i to. På den 
ene side står de praktiske og tekniske erfaringer, 
samt erfaringer med forsikringer, tilladelser og 
anlæg som der er blevet gjort mange af i Fjord-
haveprojektet. Disse kan findes i Håndborg for 
etablering og drift af en fjordhave af DSC. Andre 

erfaringer handler om processen fra en idé fo-
stret i en professionel projektgruppe til en række 
fjordhaver drevet af selvstændige og bæredygti-
ge frivillige foreninger. 

For såvel projektledelsen som for mange af 
medlemmerne har det været et nyt og anderle-
des projekt. Som en af medlemmerne formule-
rede det, så ville processen med skabelsen af en 
fjordhave normalt have været noget med ”en oli-
etønde og tre gode venner med en god idé.” Så 
ville man tage den derfra, løse problemerne som 
de kom og lade foreningen vokse løbende, som 
behovet opstod. Her er det gået den anden vej. 
Det er startet med rammerne og det formelle, 
og så er der blevet fyldt ind i rammen af en stor 
gruppe ildsjæle. 

ERFARINGER
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forklaringen skal sandsynligvis findes i, at fjord-
haveprojektet har været et udviklingsprojekt, 
hvor der er sket en udvikling af nye anlæg og 
tilpasning af dyrkningsteknikker og anlæg både 
i opstart og undervejs. I sådan en proces må der 
nødvendigvis opstå usikkerhed. Vurderingen fra 
projektledelsen og særlig DSC er da også, at 
foreningerne løbende er blevet tilbudt hjælp og 
støtte.   

Det har været en proces, hvor skinnerne er ble-
vet lagt, mens vi kører. Fra projektledelsens side 
har der skullet findes en balance mellem at infor-
mere og understøtte uden at fratage foreninger-
ne og medlemmerne deres initiativ og autonomi. 
Foreningerne har for deres del skullet finde en 
måde at veksle mellem at følge en fastlagt plan 
og dyrke eget initiativ og egne ideer. Der er gjort 
en række erfaringer undervejs, som bliver præ-
senteret i det følgende.

Afstande
I projektperioden har der været et kontinuerligt 
samarbejde mellem projektledelse og fjordhave-
foreningerne – typisk foreningernes bestyrelser. 
De fleste medlemmerne af foreningerne har væ-
ret tilfredse med den hjælp og støtte, de har fået 
fra projektgruppen. 79 % procent erklærer sig 
meget tilfredse eller tilfredse. Kun 8 % har været 
hverken eller, utilfreds eller meget utilfredse. 

Det er fælles for alle haverne, at de har været 
meget begejstrede og glade for den hjælp, de 
har fået fra DSC. Særligt, fordi den har adresse-
ret en række af de påtrængende praktiske pro-
blemer, som haverne løbende har haft. Derimod 
har foreningerne oplevet projektledelsen i Lim-
fjordssekretariatet som mindre synlige, men dog 
tilgængelige. Projektledelsen har afholdt fæl-
lesmøder med repræsentanter for alle haverne 
regelmæssigt, men har haft færre individuelle 
besøg ude i foreningerne. Til gengæld har pro-
jektledelsen været nemt tilgængelig på telefon 
og mail. 

Ser vi på, hvad det så er for en hjælp og støt-
te, medlemmerne i fjordhaverne efterspørger i 
spørgeskemaundersøgelsen, så peger pilen klart 
i retning af det praktiske arbejde med og på an-
læggene. Det er tydeligt, at det især er det prak-
tiske arbejde, der har skabt usikkerhed. Samtidig 
er det også netop den praktiske hjælp, medlem-
merne har været mest tilfredse med. En del af 

Det viste sig hurtigt, at de fire foreninger havde 
forskellige behov og mulighedsbetingelser. Nog-
le steder har kommunen hjulpet meget, som 
f.eks. i Nykøbing, hvor kommunen har stillet et 
klubhus til rådighed for foreningen uden bereg-
ning, mens andre har måtte klare den udgift selv. 
Også anlæggenes udformning og deraf afledte 
økonomiske behov har været meget forskellige. 
I Aalborg har der grundet foreningens størrel-
se været behov for et større anlæg og generelt 
mere udstyr, end i de andre byer, mens de to 
foreninger med fritliggende anlæg ude i fjorden 
(Nykøbing og Lemvig) i tillæg til selve anlægge-
ne har haft brug for arbejdsflåder og både.   

Denne forvaltning af midlerne har delt for-
eningerne. På den ene side er der dem, der 
synes, at det har været ubetinget positivt: ”Vi 
har været heldige, at der har været nogle kro-
ner-ører, så vi har aldrig manglet penge som 
sådan. Sådan noget kan let være noget, der er 
rigtigt træls at skulle begynde at arbejde i. Det 
har vi ikke haft noget dilemma i.” (medlem af 
fjordhaveforening). Den pågældende bestyrel-
se har altså oplevet det som en befrielse ikke at 
skulle bruge tid og ressourcer på økonomien. De 
mener, at det har givet dem mulighed for at kun-
net fokusere på foreningen og på selve arbejdet 

Forvaltning af projektmidler
I fjordhaveprojektet er projektmidlerne blevet 
forvaltet således, at projektledelsen har haft 
både den overordnede projektstyring og løben-
de forsynet hver forening med nødvendigt ud-
styr tilpasset de konkrete forhold. Foreningerne 
har løbende kunnet efterspørge midler til udstyr 
eller tiltag, som de selv ønskede eller iværksat-
te. I hvert tilfælde vurderede projektledelsen, 
om det var relevant for det samlede projekt og 
prioriterede det i forhold til resten af projek-
tet. Projektledelsen er også i løbet af projektet 
fremkommet med ideer til foreningerne til for-
bedringer eller tiltag, som de kunne få midler 
til. Der har været et princip om at skabe lighed 
gennem forskellighed, hvor målet var at skabe 
mulighedsbetingelserne for, at haverne kunne 
komme op på samme niveau, uanset beliggen-
hed, foreningernes størrelse eller anlæggenes 
udformning. Denne fremgangsmåde har bety-
det, at foreningerne i projektperioden kun har 
haft mulighed for selv at forvalte en mindre del 
af projektmidlerne, samt eventuelle indtægter 
fra kontingenter. 

Projektsekretariatet valgte denne fremgangs-
måde for at skabe den bedste grobund for at 
skabe fire lige stærke og bæredygtige foreninger. 
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med haven. ”Alene det, at du ikke skal arbejde 
med det. At du kan koncentrere dig omkring 
dine medlemmer og koncentrere dig omkring 
organisationen. Du skal ikke tænke på økono-
mi.” (medlem af fjordhaveforening). 

Andre har haft en anden opfattelse. De har op-
levet det som problematisk, at de ikke fik tildelt 
egne midler, som de selv kunne forvalte. ”Vi har 
aldrig vidst, hvor mange penge, vi kunne få.” 
(medlem af fjordhaveforening). ”Med sådan et 
projekt kunne jeg ønske mig, at man havde 
sagt: ”Der er fire foreninger. Vi deler en del af 
budgettet ud til hver af de fire foreninger, og så 
beholder vi en portion inde til fælles projekter, 
der er lidt større, end man kan forvente eller 
man har forudset.” (medlem af fjordhavefor-
ening). Den pågældende foreningen har oplevet 
den centrale forvaltning af midlerne som en be-
grænsning af deres handlemuligheder. ”Det hav-
de været rart at se budgettet, der sagde: ”Da I 
ikke kan gå ud til jeres flåde inde fra land (…) så 
er jeres budget sådan og sådan.” For så kunne 

vi have tænkt og disponeret.” (medlem af fjord-
haveforening). 

Det var en bevidst og velovervejet beslutning fra 
projektledelsens side at forvalte midlerne, som 
det er blevet gjort. Først og fremmest for at 
sikre kvaliteten i projektet. Den store diversitet 
i udgangspunktet og behov hos de enkelte for-
eninger betød, at det ville være uhensigtsmæs-
sigt med en opdeling af midlerne i fire lige sto-
re dele, hvis alle skulle ende på samme niveau. 
Dertil kommer, at projektet i sin karakter var et 
udviklingsprojekt. Som beskrevet er fjordhaver 
(endnu) ikke en hyldevare, men er blevet udvik-
let, forbedret og omdannet undervejs i projek-
tet. Det var derfor ikke muligt fra starten at give 
et præcist bud på, hvor stor en pose penge, de 
enkelte haver skulle have haft for at etablere sig. 
Det hænger også sammen med det overordne-
de formål med projektet, nemlig at udvikle et 
fjordhavekoncept. ”Vi ville ikke på forhånd love 
fire foreninger noget bestemt og ens. Vi skul-
le bygge et koncept for, hvordan man kan lave 

fjordhaver i Limfjorden.” (projektmedarbejder). 
Erfaringerne fra projektet viser, at forvaltnin-
gen af projektmidlerne var med til at sikre både 
kvalitet og fremdrift i projektet. Fra projektle-
delsens side ville man derfor også vælge denne 
form igen i et lignende projekt, om end nogle af 
projektdeltagerne har været skeptiske over for 
fremgangsmåden.  

Kommunikation og information
I et projekt med fire forskellige haver beliggen-
de langt fra hinanden samt en projektgruppe fra 
tre forskellige institutioner har information og 
kommunikation haft en helt central rolle at spil-
le i forhold til projektets succes. Dette er blevet 
yderligere understreget af, at projektet har haft 
som sin opgave at starte noget op, som var gan-
ske nyt og ukendt. Fjordhaver har særligt på det 
tekniske og praktiske plan brudt ny jord. 

Spørger man medlemmerne af fjordhavefor-
eningerne, så har der været en stor tilfredshed 
med mængden af information, der er kommet 

fra projektgruppens side. 77 % af de adspurgte 
angiver, at de har været tilfredse eller meget til-
fredse med mængden af information. Herover 
for står 17 %, som har været hverken eller, util-
fredse eller meget utilfredse med mængden af 
information. 

De fællesarrangementer og kurser, der har væ-
ret afholdt af DSC, har haft stor tilslutning og 
været en succes blandt foreningernes medlem-
mer, som omtaler dem i rosende vendinger. Det 
har givet øget viden og en tryghed ved arbejdet. 
Der er ifølge flere af medlemmerne masser af 
information at hente på internettet, og således 
også på den i projektet oprettede hjemmeside 
(www.fjordhaver.dk), men at det er langt mere 
tilgængeligt, når man har prøvet det i praksis og 
haft anledning til at stille spørgsmål. Medlem-
merne fremhæver desuden, at kurser og arran-
gementer har givet anledning til at lære både 
egne medlemmer og de andre foreninger bedre 
at kende. Også andet samarbejde på tværs af 
foreningerne opleves meget positivt. F.eks. hjalp 
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foreningen i Nykøbing foreningen i Lemvig med 
yngel til glæde for begge parter. 

Men adspurgt anfører flere af de adspurgte 
medlemmer, at de kunne have ønsket sig endnu 
mere erfaringsudveksling haverne imellem. De 
giver udtryk for, at de mener at kunne have lært 
mere af hinanden, og at det ville have styrket 
projektet med mere netværksdannelse og erfa-
ringsudveksling fra begyndelsen. Særligt på det 
praktiske område, har de haft ønsker om at se, 
hvordan andre foreninger gør tingene. ”Nogen 
gange er der ikke grund til at finde ud af noget 
hen ad vejen, når man kan få det at vide med 
det samme.” (medlem af fjordhaveforening)

Et af effektmålene i projektet var afholdelse af 
fjordhavekurser på DSC med minimum af 300 – 
400 deltagere. Dette tal blev sat i forhold til det 
forventede antal medlemmer af fjordhaverne på 
800 – 1000, der, som tidligere beskrevet, blev 
noget lavere. Deltagerantallet på DSCs kurser 
blev derfor også noget lavere, men set i forhold 
til medlemstallet på ca. 200 har deltagelsen og 
opbakningen på DSCs kurser været overvælden-
de. 

Samarbejde og projektledelse
Som tidligere beskrevet, har fjordhaveprojektet 
med en professionel projektledelse og en frivillig 
deltagerkreds været en ny form for projektar-
bejde, hvor der skulle findes en balance mellem 
styring og autonomi og mellem planlægning og 
initiativ. 

Det har været vigtigt for projektets succes, at 
der både forelå en klar projektstyring med fast-
satte målsætninger og fremdrift, og en levende 
og engageret deltagelse fra en stor gruppe af 
frivillige kræfter. ”Hvis vi ikke får nogen med ne-
defra, så kan vi sidde og have aldrig så mange 
gode ideer. Så dør det, når vi går hjem.” (pro-
jektmedarbejder). Begge dele har været tilfæl-

det og overordnet har projektet kørt godt og 
haft et godt samarbejde mellem foreningerne 
og projektledelsen. 

Fra projektledelsens side var der løbende over-
vejelser om, hvor stram en styring, der var nød-
vendig: ”Hvornår er det, man skal slippe, for 
at opdage tre måneder efter, at jeg ikke skul-
le have sluppet? Eller hvornår ringer man fire 
gange til en formand og finder ud af, at det 
skal man måske ikke til en voksen mand? Det, 
synes jeg, har været svært.” (projektmedarbej-
der). Fra dele af foreningen har der været ønsker 
om en mere stram projektstyring, mens andre af 
foreningerne har udtrykt tilfredshed med den 
høje grad af autonomi for foreningerne. 

Der var et ønske fra projektledelsen om at un-
derstøtte autonomi og selvstyre i foreningerne, 
idet det blev set som den bedste forudsætning 

for levedygtige foreninger ud over selve projekt-
perioden. Den tilbagetrukne rolle har på godt og 
ondt givet mulighed for, at foreningerne har ud-
viklet sig selvstændigt og der er opstået lokale 
kulturer og opfattelser af, hvad der er rigtigt og 
forkert i de forskellige foreninger. For nogle af 
medlemmerne har det muligvis givet en opfat-
telse af en distanceret og svag projektledelse og 
skabt frustrationer. For andre har det haft den 
ønskede effekt, nemlig at de selv tog stafetten 
og ansvaret for foreningen på sig. 

Lokale kulturer og opfattelser samt løbende ud-
skiftning af medlemmer er et vilkår, når man ar-
bejder med mindre frivilligt baserede foreninger. 
At finde balancen mellem styring og autonomi 
er en kontinuerlig proces, hvor man må tage høj-
de for, at foreningerne er forskellige, og at der 
er forskel på, hvilke personligheder, der tegner 
foreningerne. Der kan desuden også ske store 
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forandringer i løbet af projektperioden, der gør, 
at man må tilpasse og forventningsafstemme 
løbende. I fjordhaveprojektet synes vi, at det er 
lykkedes at finde den balance, og at samarbejdet 
mellem en professionel projektledelse og en fri-
villig forening kan være særdeles frugtbart. 
 
Ting tager tid
En af de mere specifikke erfaringer, vi har gjort 
os i projektet, er, at ting tager tid. Det har været 
en generel opfattelse på tværs af foreninger og 
projektledelsen, at det har taget væsentligt læn-
gere tid at få alt det formelle på plads omkring 
fjordhaverne i forhold til tilladelser og placering 
af anlæg. Processen med at skulle igennem en 
række offentlige instanser og styrelser har været 
ganske langtrukken og krævet flere ressourcer 
end beregnet.

Det er dog ikke vurderingen, at der er så meget, 
projektledelsen kunne have gjort anderledes. 
Arbejdet med at skaffe tilladelser og placering 
kunne ikke påbegyndes før projektstart, og blev 
derfor startet op sideløbende med etablerin-
gen af foreningerne. De meget langtrukne for-
løb har givet anledning til frustration hos både 
projektledelse og foreninger. Særligt Lemvig 
kom igennem et langt forløb og blev derfor sat 
noget tilbage i etableringen, men også Aalborg 
og Løgstør kæmpede med det formelle. Vi kan 
kun anbefale, at andre, der ønsker at etablere en 
fjordhave, væbner sig med tålmodighed og en 
vis portion stædighed. 

Fælleskab
Et af de helt store spørgsmål i forbindelse med 
fjordhaveprojektet var, hvordan de kommende 
medlemmer af fjordhaveforeningerne ville have 
det med at skulle dyrke i fælleskab. Som beskre-
vet har fjordhaverne i dette projekt en teknisk/
praktisk karakter, der gør, at de i deres organisa-
tionsform nødvendigvis må ligge tættere på en 
andelsforening eller et kooperativ end en egent-

lig kolonihave, fordi det ikke er muligt inden for 
dette projekts rammer at have helt sin egen 
have. Til gengæld havde haverne mulighed for at 
indrette sig, så de enkelte medlemmer fik deres 
egne strømper eller de kunne vælge at dyrke i 
fælleskab.

Helt i tråd med det generelle store fokus på fæl-
leskabet i haverne viste det sig, at også medlem-
mernes ønsker for dyrkningsformen havde fokus 
på det fælles. I alle fire haver valgte foreninger-
ne at arbejde sammen om de fleste dele af pro-
cessen fra fjord til bord. Nogle steder, som f.eks. 
Løgstør, forsøgte man sig med, at medlemmer-
ne fik deres egne strømper, men gik væk fra det 
igen, da kun få kunne overskue at passe deres 
strømper, og anlægget derfor groede for meget 
til. I stedet gik man over til en form, hvor fem 
personer deles om pasningen af ti strømper. I 
alle haverne har der været fælles høst og forde-
ling af produkter. 

Noget tyder på, at den fælles form har tiltalt 
mange, for 73 % af de adspurgte angiver, at de 
helst vil have en fælles have, som nu, i modsæt-
ning til at skulle have sin egen have. Noget af det 
kan skyldes, at det for mange er en uoverskue-
lig teknisk og fysisk tung opgave at skulle tumle 
med et anlæg på egen hånd, mens andre fortæl-
ler, at formen med at dele arbejde og fornøjelser 
med andre, er en helt central del af fjordhave-
fællesskabet. Et medlem fortæller: ”Vi har altid 
høstet sammen, og så har vi gjort en hel masse 
rene, og så har vi fået en pose med hjem alle 
sammen. Og det synes jeg er en fed måde at 
gøre det på.” (medlem af fjordhaveforening). 
Fællesskabet og hyggen fylder meget i beskri-
velserne af attraktionen ved at være medlem af 
en fjordhave. 

Målgruppe
Målgruppen for Fjordhaveprojektet var bred: 
voksne med eller uden børn. Dem, der meldte 

sig ind i foreningerne, viste sig at være typisk 
(vel)uddannede pensionister/efterlønnere på 
60 år eller derover, som i forvejen var aktive i 
foreninger. Med en andel på 30 % af folk med 
længerevarende uddannelse ligger foreningerne 
noget over landsgennemsnittet på 10,4 % med 
en længerevarende uddannelse. 

Det har haft sine fordele, at der var mange uden 
for arbejdsmarkedet, idet denne gruppe har 
et overskud af både tid og energi, som de har 
kastet ind i arbejdet med haverne, og som har 
gjort, at haverne var levende, aktive steder alle 
ugens dage og ikke kun aftener og weekender. 
Det er en af havernes styrker. Samtidig har der 
været en efterspørgsel efter medlemmer med 
flere praktiske og tekniske færdigheder, som det 
er tydeligt, at den her type projekt ikke i første 
omgang har tiltrukket. Det har været med til at 
vanskeliggøre det praktiske arbejde på anlægge-
ne. 

Fjordhaverne og byen
En af de vigtigste samarbejdspartnere i projek-
tet har været de fire Limfjordskommuner, der 
lagde havn til projektet. Kommunerne havde på 
forhånd tilkendegivet deres interesse i at deltage 
i projektet og forpligtet sig på en række områder 
til at støtte op om foreninger, og de kommunale 
forvaltninger har spillet en stor rolle i at få pro-
jektet til at lykkes. 

Kommunerne har overordnet set været glade for 
projektet. For dem gælder, at de har fået noget 
mere liv på og ved havneområderne, de har fået 
nogle aktive foreninger med nye sociale fælles-
skaber, der har fokus på selvforsyning og bære-
dygtighed. For flere kommuners vedkommende 
har foreningerne også været aktive medspillere 
i forbindelse med arrangementer og events, der 
har sat fokus på havnene og fjorden. 
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Det, der har været vanskeligt for kommunerne 
har først og fremmest været det konkrete arbej-
de med at skaffe tilladelser og placering i forhold 
til de miljø- og fødevaremæssige forhold samt 
andre interessenter. Kommunerne peger på, at 
en tydeligere forventningsafstemning i projektet 
havde været hensigtsmæssigt og et større fokus 
på interessenthåndtering havde styrket projek-
tet. Kommunerne peger på, at det i fremtidige 
lignende projekter er vigtigt meget tidligt i pro-
cessen at afstemme forventningerne om, hvor 

bynært et muslingeanlæg kan og skal placeres, 
og hvem der kunne være potentielle modstan-
dere af anlægget.

Samlet peger kommunerne enstemmigt på, at 
de er glade for haverne, og mener at de bidrager 
positivt til byernes udvikling, og at de problema-
tikker, der har været i forbindelse med etablerin-
gen af haverne så rigeligt opvejes af det udbytte 
haverne giver for byen.  

På baggrund af vores erfaringer i fjordha-
veprojektet har vi en række anbefalinger til 
projekter, hvor en projektgruppe bestående 
af medarbejdere i professionelle organisatio-
ner står som projektejere og skal engagere en 
gruppe af frivillige, der skal gennemføre pro-
jektet og bære det videre:

• Hvis der er væsentlig geografisk afstand mel-
lem projektledelse og deltagere, så husk at 
tilgængelighed ikke er det samme som syn-
lighed. For nogle vil en tæt kontakt og høj 
grad af synlighed være vigtig. For andre er 
tilgængelighed tilstrækkeligt. En tydelig og 
lydhør projektledelse er vigtig.

• Ting tager tid. Tålmodighed og stædighed er 
ofte nødvendigt.

• Skab en struktur for fordeling af midler, der 
lægger vægt på åbenhed og gensidig forplig-
telse uden at gå på kompromis med det an-
svar, projektledelsen nødvendigvis må påtage 
sig. En måde kan være at have forenings-
medlemmer repræsenteret i projektledelsen, 
som kan bidrage til den konkrete forvaltning 
af midlerne. En anden måde kan være at del-
tage i bestyrelsesmøder i de(n) enkelte for-
ening(er). 

• Fælles er godt – det sociale er vigtigere, end 
man tror. Start netværksdannelse og erfa-
ringsudveksling op fra starten, og afhold 
jævnligt fælles arrangementer og kurser. Hvis 
der er flere foreninger, så understøt gerne 
udviklingen af netværk og et tæt samarbejde, 
hvor de kan drage nytte af hinanden. Dette vil 
også styrke foreningerne på længere sigt.

ANBEFALINGER
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Fjordhaveprojektet har været et på mange 
måder ganske unikt projekt, der har budt på en 
række perspektiver i forhold til de fire havne, 
kommuner og Limfjorden, og i forhold til udvik-
lingen og udbredelsen af et koncept for fjord-
haver. 

Ser vi på, hvad fremtiden bringer, så er der me-
get, der tyder på, at der fortsat vil være et stort 
engagement i fjordhaveforeningerne. Således 
svarer 83 % af de adspurgte, at det er sandsynligt 
eller meget sandsynligt, at de fortsætter deres 
medlemskab af foreningerne, når projektperi-
oden udløber. Heroverfor står 13 %, der mener, 
at det er usandsynligt eller meget usandsynligt, 

at de fortsætter deres medlemskab og 3 %, der 
er i tvivl. Blandt ønskerne til fremtiden er at ar-
bejde for nemmere adgangsveje til anlæggene. 
Her tænkes særligt på de anlæg, der ligger ude 
i fjorden. Andre forslag er at få mere fokus på 
dyrkning af tang og østers. Højt på ønskelisten 
står også både flere og yngre medlemmer samt 
flere penge.  Her har fjordhaveforeningerne no-
get til fælles med nærmest alle andre foreninger 
i landet. 

Generelt har foreningerne en sund økonomi og 
har mulighed for at polstre sig til dårlige tider, 
mens de i tilfælde af uheld kan blive nødsaget til 
at skulle søge penge lige som de fleste andre for-

eninger. Med en tilslutning til fortsat medlems-
skab på 83 %, kan man godt tillade sig at anskue 
forslagene til, hvad der skulle til for at bevare 
medlemsskabet som netop forslag. Der er ikke 
noget, der tyder på, at foreningernes medlem-
mer er på vej væk i den nærmeste fremtid, og 
med det gode arbejde og de stærke fælleskaber, 
der er i foreningerne, er de rigtigt godt rustet til 
fremtiden.

En levende havn
For de deltagende kommuner gælder, at de ser 
lyst på fremtiden for fjordhaverne. De ser fjord-
haverne som kommet for at blive og ønsker for 
dem en positiv udvikling i medlemstallet og et 
fortsat godt samspil med det øvrige liv, der er på 
de fire havne. Kommunerne vil fortsat bruge ha-
verne som et anderledes foreningstilbud på hav-
nen til at profilere sig og håber, at det kan betyde 
yderligere tiltrækning af tilbagevendende turi-
ster og sommerhusejere. Fjordhaverne er med 
til at skabe liv i havnene og udvikle lokalområ-
derne i en positiv retning og desuden er de ofte 
aktive medspillere i forhold til de øvrige arrange-
menter og events på havnene. Denne rolle som 
aktive medspillere i en levende havn er noget af 
det, som kommunerne ønsker at fastholde og 
udbygge i samarbejde med fjordhaverne. Dertil 
kommer, at netop livet og aktiviteterne på hav-
nen er noget af det, der gør, at fjordhaverne er 
interessante for andre byer i Limfjorden og nati-
onalt – hvilket den store nationale interesse for 
haverne også viser.
 
Fra have til hygge
Fra projektledelsens side er der først og frem-
mest et ønske om, at haverne bliver ved med at 
eksistere. Dertil kommer et håb om, at der bliver 
arbejdet videre med haverne i årene fremover. 
Det kunne f.eks. være i retning af at gøre haver-
ne mere hyggelige og brugervenlige i dagligda-
gen: ”Det er fint nok, at jeg går ned og henter 
mine muslinger, men jeg vil jo gerne kunne 

være der og bruge min tid dernede. Have en 
hyggelig havn, hvor jeg kan sidde med de an-
dre og drikke en øl på en bænk eller noget.” 
(projektmedarbejder). Det handler også om, at 
de fire forskellige haver med tiden udvikler deres 
eget præg, og dermed bliver fire forskellige ud-
foldelser af det fælles koncept fjordhaverne er. 

Haverne er i dag allerede godt på vej til at skabe 
deres eget særpræg. Hvert sted har deres sær-
lige måder at gøre tingene på, og fællesskaber-
ne i klubhuse og på havnefronten tiltrækker til 
stadighed interesserede og potentielle nye med-
lemmer. Nogle af foreningerne er i gang med 
at indrette og udsmykke deres anlæg, og give 
det et mere unikt præg, mens andre lægger en 
indsats omkring deres klubfaciliteter. Det bliver 
interessant at følge havernes udvikling over de 
kommende år.
En have i hver havn

PERSPEKTIVER
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De gode oplevelser breder sig som ringe i van-
det. Fjordhavernes medlemmer fortæller glad 
og gerne til familie og venner, pressen har set 
den gode historie, og fjordhaverne har været 
genstand for massiv opmærksomhed fra mange 
sider. Dertil kommer, at haverne i deres nuvæ-
rende form allerede har været en inspirations-
kilde for andre. Folk fra andre egne af landet har 
henvendt sig i haverne med spørgsmål og in-
teresse, og det håber man fra projektledelsens 
side, at der vil komme meget mere af. ”Det, at 
man rundt omkring i landet i øvrigt er begyndt 
at lave havhaver og dyrke muslinger og så-
dan noget. Det er jeg ret sikker på, at det har 
vi en stor aktie i. Så det alene, det synes jeg 
da godt, vi kan sige, er lykkedes. Det synes jeg. 
Det spændende er så, hvordan man kan drive 
det videre. Hvor det kan ende henne.” (projekt-
medarbejder). Det er en inspiration, vi gerne fra 
projektledelsen så fortsat i årene fremover. Så 
måske, om 10 år, at man ikke kan forestille sig en 
havneby i Danmark uden en fjordhave.  

Ved starten af ”Fjordhaver i Limfjordens hav-
ne” havde projektledelsen en forhåbning om, at 
det ville kunne lykkes at starte fire fjordhaver og 
fire fjordhaveforeninger. Forventningen var, at 
haverne ville kunne give sunde, marine produk-
ter og være et aktivt indslag i byens havne. Her 
tre år senere er fjordhaverne blevet alt det – og 
mere til. 

I fire limfjordshavne har aktive foreninger skabt 
nye, levende fællesskaber, hvor samlingspunktet 
ikke blot er arbejdsfælleskabet omkring dyrknin-
gen, men også det gode fælles måltid. De sun-
de, bæredygtige råvarer forvandles til mad, hvor 
kostråd og løftede pegefingre erstattes af ople-
velser, og medlemmer får en hands-on, praktisk 
oplevelse af Limfjorden som et stort, sundt spi-
sekammer. Det håber vi, at mange flere – både 
i ind- og udland kan finde inspiration i, så de får 
lyst til at starte lignende fjordhaver op og der-

med selv få glæden af at høste havets eller fjor-
dens frugter. 
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Spørgeguide fjordhavemedlemmer

Formål – hvorfor fjordhaver? Egen rolle
• Beskriv kort om din rolle i fjordhave-projektet her i X

• Hvad var din motivation for at gå med i en fjordhave? (interesseret i muslinger/østers/tang, til-
knytning til vandet, det sociale fællesskab, gøre noget godt for byen, det er anderledes)

• Hvad tror du er de andre medlemmers motivation for at gå med i en fjordhave?

• Opsøgte du selv fjordhaven eller fik du kendskab/kontakt gennem familie/venner? Hvad fik dig 
overbevist om at melde dig ind?

• Har du selv fået andre medlemmer med i fjordhaven? Hvis ja – hvorfor?

Proces – hvordan fjordhaver? 
• Hvordan har processen været omkring oprettelsen af fjordhaven her i X?

• Hvad har været svært
• Hvad har været nemt
• Var der noget, I ville have gjort anderledes med den erfaring, I har nu?

 
• Kan du beskrive fjordhaven, som den er nu? 

• Hvor mange medlemmer har I?
• Hvordan er foreningens beliggenhed (f.x. selve haven, evt. klubhus, opbevaring, belig 

  genhed i forhold til byen/havnen)?
• Hvordan er fjordhaveforeningen organiseret? (f.x. Bestyrelse, arbejdsgrupper, aktive/ 

  passive medlemmer)
• Hvad er årets gang i fjordhaven?

• Kan du beskrive fjordhavens medlemmer? (alder, køn, social baggrund, medlemsform – altså 
alene eller ægtefælle/familie/venner)

• Er det ”foreningsmennesker”, der er medlem af din fjordhave? 
• Er der en særlig kultur i din fjordhave – noget du synes er særligt for haven? (det kan  

  være i forhold til de andre haver, men også i forhold til andre foreninger)
• Hvordan er ”arbejdsmiljøet” i din fjordhave?
• Er medlemmer af din fjordhave aktive?

• Hvordan er kommunikationen i jeres have?
• Hvordan foregår kommunikation internt og eksternt?
• Hvordan har kommunikationen med medlemmer været?  

 
• Hvordan er samarbejdet med projektgruppen (DSC, Limfjordsrådet, LIM) været?

• Hvordan oplevede du autonomi/selvstændighed i forhold til projektgruppen
• Kunne du have ønsket dig det anderledes?

Udbytte – hvad har I fået ud af det? 
• Hvad har I fået ud af projektet? Konkret, erfaringer…

• Høsten
• Har du høstet og spist nogle af fjordens frugter i fjordhaven? Hvilke?

• Har fjordens frugter ændret dit syn på råvarer?
• Har du fået ny viden om råvarer/fjorden/maritim gastronomi?

• Det gode liv
• Har du fået mere fokus på miljø af at være med i en fjordhave?
• Mere fokus på sundhed fysisk/mentalt?
• Har du oplevet øget livskvalitet som følge af din deltagelse i fjordhaverne?

• De gode fællesskaber
• Er du kommet med i nye sociale sammenhænge som følge af fjordhave-deltagelsen?  

  (mental sundhed)
• Hvordan har det fungeret med at ”genoplive” andelstanken? 
• Vil du gerne fortsætte med at være fælles om haven eller ville du foretrække at have  

  din egen have?

• Økonomi
• Hvad har pengene/støtten betydet for din lyst til at være med i fjordhaven?
• Hvordan har du oplevet forvaltningen af støtten fra projektsekretariatet?

• Levede projektet op til dine forventninger?

• Var der noget, der blev anderledes end forventet?

Fremtiden
• Hvad tror I, der skal til for at fjordhaverne overlever?

• Gode råd til andre, der vil starte en fjordhave op?

BILAG 1: SPØRGEGUIDE
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1. Hvilken fjordhaveforening er du medlem af?*

Aalborg

Løgstør

Nykøbing

Lemvig

2. Hvad er dit køn?*

Kvinde

Mand

Ønsker ikke at oplyse

3. Hvad er din alder?*

0 - 18 år

18 - 25 år

26 - 35 år

36 - 45 år

46 - 55 år

56 - 65 år

66 - 75 år

76 - 85 år

Ved ikke/ønsker ikke at svare

4. Hvad er din senest afsluttede uddannelse?*

10. klasse eller derunder

Ungdomsuddannelse

Erhvervsfaglig uddannelse

Kort/mellemlang videregående uddannelse

Lang videregående uddannelse

Ved ikke/ønsker ikke at oplyse

5. Hvad er din beskæftigelse?*

Under uddannelse

I arbejde

På barselsorlov eller anden orlov

Arbejdsløs

På efterløn/pension

Ved ikke/ønsker ikke at oplyse

6. Hvad er din civilstatus?*

Enlig

Enlig med børn

Gift/samlevende

Gift/samlevende med børn

Enke/enkemand

Ved ikke/ønsker ikke at oplyse

Hvis ja, angiv venligst

7. Er du medlem af andre foreninger (sportsforeninger el. lign.)?*

Ja

Nej

Ved ikke/ønsker ikke at svare

8. Er du medlem af fjordhaveforeningen alene eller sammen med ægtefælle/samlever/familie/venner (sæt

gerne flere krydser)?

*

Alene

Med ægtefælle/samlever

Med familie

Med venner

Ved ikke/ønsker ikke at svare

BILAG 1: SPØRGESKEMA
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9. Hvordan blev du opmærksom på fjordhaverne?*

I annoncer/artikler

Mund-til-mund

På Facebook

Via tv-udsendelser

Ved ikke/ønsker ikke at svare

Andet (angiv venligst)

10. Hvad har fået dig til at være med i fjordhaveforeningen (sæt gerne flere krydser)?*

Adgangen til de marine produkter

Det sociale sammenhold i foreningen

Lysten til at være på/ved vandet

Ved ikke/ønsker ikke at svare

Andet (angiv venligst)

11. Hvilke dele af fjordhaveforeningens aktiviteter deltager du i (sæt gerne flere krydser)?*

Bestyrelsesarbejde

Dyrkning

Vedligehold af udstyr

Høst af produkter

Formidlingsaktiviteter

Sociale aktiviteter i foreningen

Er passivt medlem

Ved ikke/ønsker ikke at svare

Andet (angiv venligst)

12. Hvor mange timer bruger du i gennemsnit i fjordhaveforeningen/fjordhaven om ugen?*

13. Hvad er det vigtigste for dig ved fjordhaverne (sæt op til 3 krydser)?*

Muligheden for at være ved/på fjorden

Muligheden for at dyrke sunde og naturlige produkter

Fællesskabet med andre ligesindede

Muligheden for at få erfaring med aquakultur

Ved ikke/ønsker ikke at svare

Andet (angiv venligst)

14. Kunne du ønske dig din egen fjordhave eller vil du hellere have en fælles fjordhave (som det er nu)?

Vil helst have egen fjordhave

Vil helst have fælles fjordhave

Ved ikke/ønsker ikke at oplyse

15. Har du fortalt andre om fjordhaverne?*

Ja

Nej

Ved ikke/ønsker ikke at oplyse

16. Har medlemskabet af en fjordhaveforening fået dig til at være mere opmærksom på miljøet i

Limfjorden/Limfjordens tilstand?

*

Ja

Nej

Ved ikke/ønsker ikke at svare

17. Har medlemskabet af en fjordhaveforening fået dig til at spise flere lokalt producerede fødevarer?*

Ja

Nej

Ved ikke/ønsker ikke at svare
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18. Har medlemskabet af en fjordhaveforening fået dig til at spise mere fisk, skaldyr eller andre marine

fødevarer?

*

Ja

Nej

Ved ikke/ønsker ikke at svare

19. Har medlemskabet af en fjordhaveforening fået dig til (i højere grad) at dyrke dine egne

grøntsager/frugter el. lign.?

*

Ja

Nej

Ved ikke/ønsker ikke at svare

20. Har medlemskabet af en fjordhaveforening fået dig til at bruge Limfjorden mere end tidligere?*

Ja

Nej

Ved ikke/ønsker ikke at svare

21. Hvor tilfreds har du været med mængden af information, der er kommet fra projektgruppen

(Limfjordssekretariatet, Dansk Skaldyrcenter og Limfjordsmuseet)?

*

Meget utilfreds

Utilfreds

Hverken eller

Tilfreds

Meget tilfreds

Ved ikke/ønsker ikke at svare

22. Hvor tilfreds har du været med den mængde hjælp og støtte, der er kommet fra projektgruppen

(Limfjordsrådet, Dansk Skaldyrcenter og Limfjordsmuseet)?

*

Meget utilfreds

Utilfreds

Hverken eller

Tilfreds

Meget tilfreds

Ved ikke/ønsker ikke at svare

23. Hvilken anden/yderligere støtte og hjælp til fjordhaveforeningen kunne du have ønsket?

24. Hvor tilfreds er du med at være med i en fjordhaveforening?*

Meget utilfreds

Utilfreds

Hverken eller

Tilfreds

Meget tilfreds

Ved ikke/ønsker ikke at svare

25. Hvad kunne gøre dig mere tilfreds med at være medlem af en fjordhaveforening?

26. Når projektperioden udløber den 31. december 2017, stopper tilknytningen til projektgruppen og

fjordhaveforeningerne skal til at "stå på egne ben". Hvor sandsynligt er det, at du fortsætter dit

medlemskab?

*

Meget usandsynligt

Usandsynligt

Hverken eller

Sandsynligt

Meget sandsynligt

Ved ikke/ønsker ikke at svare
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27. Hvad kan fjordhaveforeningerne gøre, der ville få dig til at bevare dit medlemskab?

28. Har du nogle yderligere kommentarer til projektgruppen (Limfjordssekretariatet, Dansk Skaldyrcenter og

Limfjordsmuseet)?
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Dato Nyhedsmedie  Link

30-06-2014 Limfjordupdate http://www.limfjordupdate.dk/fjordhaver-dyrk-dine-egne-oesters-og-muslinger-limfjorden

26-08-2014 Fødevarewatck.dk http://fodevarewatch.dk/Landbrug_Fiskeri/article6971586.ece

22-12-2014 DR Nyheder https://www.dr.dk/nyheder/indland/video-er-fingrene-blaa-i-stedet-groenne-saa-er-en-fjordhave-maaske-sagen

22-12-2014 Dr Nordjylland http://www.dr.dk/nyheder/regionale/nordjylland/kolonihaver-i-fjorden-med-hummere-og-oesters

22-12-2014 Tv2 Nord http://www.tv2nord.dk/nyheder/22-12-2014/1930/fjordhaver?autoplay=1#player

23-12-2014 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/holstebro/dyrk-oesters-og-hummer-i-blaa-kolonihave-paa-fjorden

23-12-2014 Information https://www.information.dk/telegram/2014/12/kolonihaven-flytter-havet

23-12-2014 Nordjyske http://nordjyske.dk/nyheder/kolonihaven-flytter-ud-i-havet/841a316d-cf09-4573-820a-6659bb615b22/4/1513

23-12-2014 Tv2 Nord http://www.tv2nord.dk/node/35102

23-12-2014 Tv Midtvest http://www.tvmidtvest.dk/artikel/kolonihaven-flytter-ud-i-havet

23-12-2014 Jyllandsposten http://jyllands-posten.dk/indland/ECE7313079/Kolonihaven-flytter-ud-i-havet/

27-12-2014 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/leder/blaa-kolonihaver-er-en-fantastisk-ide

31-12-2014 Fritidsmagasinet http://www.fritidsmagasinet.dk/hus-have/1466-kolonihaven-er-fuld-af-muslinger

06-01-2015 Information https://www.information.dk/telegram/2015/01/groenne-byprojekter-faar-millionstoette

06-01-2015 DenOffentlige.dk http://www.denoffentlige.dk/groenne-byprojekter-faar-millionstoette

06-01-2015 Jyllandsposten http://jyllands-posten.dk/indland/ECE7337018/Gr%C3%B8nne-byprojekter-f%C3%A5r-millionst%C3%B8tte/

06-01-2015 Ekstrabladet http://ekstrabladet.dk/nyheder/samfund/groenne-byprojekter-faar-millionstoette/5384744

06-01-2015 Skive Folkeblad http://www.skivefolkeblad.dk/article/20141223/RITZAUINDLAND/312239974

14-01-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/er-du-en-af-de-interesserede-i-fjordhaverne

15-01-2015 Sportsfiskeren http://www.sportsfiskeren.dk/fjordhaver-skal-skabe-interesse-for-naturen-og-fjorden

05-03-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/vigtig-for-sejlklubben-hvor-fjordhaverne-placeres

05-03-2015 Limfjordupdate http://www.limfjordupdate.dk/stor-interesse-for-fjordhaver-i-limfjorden

13-03-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/informationsmoede-om-fjordhaver

24-03-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/holstebro/i-dag-stiftes-foreningen-bag-fjordhaverne

04-05-2015 Hasseris Avis http://www.hasserisavis.dk/Nyheder/Info-om-fjordhaver-i-Aalborg-Kommune?Action=1&M=NewsV2&PID=187

12-05-2015 Tv2 Nord http://www.tv2nord.dk/nyheder/12-05-2015/1930/fjordhaver-i-aalborg?autoplay=1#player

25-05-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/par-fra-herning-vil-vaere-med-i-fjordhaven

04-06-2015 Nordjyske http://nordjyske.dk/nyheder/haveejere-laerer-at-avle-muslinger/e42af722-12bb-42cd-9e8b-dadba0acf9de/4/1513

15-08-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/fjordhaveforening-venter-paa-afgoerelse

21-09-2015 Tv Midtvest http://www.tvmidtvest.dk/nyheder/21-09-2015/1930/fjordhaver-i-nykobing?autoplay=1#player

22-09-2015 Tv2 Nord http://www.tv2nord.dk/node/40827

28-09-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/nu-sker-det-snart-her-skal-fjordhaven-maaske-ligge

10-10-2015 Nordjyske http://nordjyske.dk/nyheder/--vi-gaar-ikke-ind-for-hvalpsund/44f40815-4992-42ff-b085-9da967db7455/4/1513

04-11-2015 Nordjyske http://nordjyske.dk/nyheder/fjordhaver-tager-form/f61df79c-5cae-4996-86f3-7c97637e795a/4/1513

17-11-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/grundejerforeninger-staar-sammen-fjordhaver-boer-flyttes

19-11-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/ansoegningen-er-alt-for-omfattende

19-11-2015 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/ansoegning-om-fjordhaver-skal-gaa-om-ser-paa-nye-placeringer

11-12-2015 Limfjordupdate http://www.limfjordupdate.dk/dykkerklub-og-fjordhave-forening-flytter-sammen

13-02-2016 Lokalt indblik http://www.lokaltindblik.dk/lokalnyheder/fjordhave-ankommet-til-loegstoer.aspx

07-03-2016 Technologist http://www.technologist.eu/the-gardens-in-the-fjord-never-need-watering/

09-04-2016 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/fjordhave-rykker-til-kabbel

09-04-2016 Dagbladet Holstebro http://dagbladet-holstebro-struer.dk/lemvig/fjordhave-rykker-til-kabbel

20-05-2016 Limfjordupdate http://www.limfjordupdate.dk/kom-til-aabne-fjordhaver-i-morgen

09-06-2016 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/nye-protester-mod-plads-til-fjordhaver

16-06-2016 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/laeserbrev/laeserbrev-overvej-at-skrinlaegge-fjordhaverne

08-07-2016 Nordjyske https://nordjyskeplus.dk/loegstoer/kolonihave-i-fjorden/4b040fdd-7e31-41ba-9e21-f799aae68e93

16-09-2016 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/Fjordhave-flyttet/artikel/237470

08-10-2016 Tv2Nord https://www.tv2nord.dk/nyheder/08-10-2016/1930/fjordhaver-med-osters?autoplay=1#player

28-11-2016 Tv2Nord https://www.tv2nord.dk/nyheder/05-12-2016/1930/fjordhaver-2?autoplay=1#player

05-12-2016 Tv2Nord https://www.tv2nord.dk/nyheder/28-11-2016/1930/fjordhaver-1?autoplay=1#player

12-12-2016 Tv2Nord https://www.tv2nord.dk/nyheder/12-12-2016/1930/fjordhave-3

27-12-2016 DK4 http://www.dk4.dk/item/3340-georg-julin-i-aalborg-23

29-03-2017 Dagbladet Holstebro http://dagbladet-holstebro-struer.dk/lemvig/Fjordhaven-tager-form/artikel/312353

29-03-2017 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/Fjordhaven-tager-form/artikel/274745

06-04-2017 Dagbladet Holstebro http://dagbladet-holstebro-struer.dk/lemvig/Ekstra-tilskud-til-Fjordhaver/artikel/313419

06-04-2017 Lemvig Folkeblad http://folkebladetlemvig.dk/lemvig/Ekstra-tilskud-til-Fjordhaver/artikel/275743
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med. Især når solen har haft sin

indvirkning på det lave, kan man

opleve et fint fiskeri, når de chan-

celøse fødeemner skylles ud og

bliver en del af naturens egen fo-

derautomat. På bestemte pladser

virker strømrenden som en tragt,

hvor fiskene skal passere et be-

grænset område for at nå ud på det

dybe og sikre. Derfor er det selv-

sagt en rigtig god ide at studere ti-

devandstabellen på forhånd. Gør

man ikke det, skal man enten

hedde Højben eller have rigtig

god tid og megen tålmodighed, da

der som bekendt er en rum tid

mellem høj- og lavvande.
Mange sværger til fiskeri om-

kring vandskiftet. Det er som om

fiskene øger aktiviteten ved vand-

vendingerne, hvor man ofte vil se

fiskene vise sig i overfladen.
AFFISKNINGEN AF STRØMRENDEN

er ikke specielt krævende. Det

kan godt betale sig at gå lidt inde

på den lave side og affiske kanten

til renden. Jeg har flere gange op-

levet at ørrederne står og hviler

sig på kanten af den stærke strøm.

Ved meget stærk strøm kommer

der hvirvler bag støvlerne og når

det er tilfældet, gør man klogt i at

holde god afstand til renden.

GREJET til fiskeriet i strømrenderne

er simpelt let kystgrej, men ende-

grejet kan med fordel opskaleres

en smule i forhold til det, der an-

vendes i den øvrige del af fjorden.

Strømmen kan være ekstrem,

vadning skal foregå med forsig-

tighed og agnen skal ned i vand-

søjlen for at fiske effektivt. En del

spinfiskere går med 21-24 gram,

men 8-12 gram tager også fisk.

Sølv, perlemor og grønne farver

er velfangende. Specielt vil jeg

fremhæve Møresilda 15 og 18 g,

Toby 7-20 g. samt tobislignende

blink og woblere.Fisker du bombarda, så vælg en

synkende udgave, strømmen skal

nok holde det fri af bunden. Brug

gerne en belastet flue. Juletræet,

Flammen, rejeimitationer og selv-

følgelig lange efterligninger af

børsteorme fungerer godt på disse

kanter.
Fluefiskerens valg af line kan

være udslagsgivende. Mindst en

hurtig intermediate skal der til for

at trække fluen lidt ned. Ved kraf-

tig strøm er det som at fiske i en

elv. Det kan man udnytte ved at

kaste lidt »opstrøms« og få lidt

mere dybde på fluen inden den

begynder at svinge.EGENSE DYB OG VEJDYBET ved

Limfjordens udløb i Kattegat er

meget typiske strømrendepladser,

som fisker godt ved faldende

En transparent rejeimitation

frister havørreden over evne,

selv på deciderede børsteorme-
pladser med blød bund.

vand. Parkering for enden af

Sandgravsvej i Egense på sydsi-

den af fjorden. Der er 900m til det

fiskbare vand, men er ofte be-

sværet værd. Der kan fiskes på en

3 km lang strækning og renden er

mest markant i bunden. Der fan-

ges i blandt nedgængere, der

kommer fra en af fjordens åer.

Disse bør dog genudsættes. I ren-

den som afvander et stort lav-

vandet område viser fiskene sig

ofte, men det er langt fra altid de

er hugvillige. I renden kan der

LIMFJORDEN
➛

FREDNINGER I
LIMFJORDENFredninger finder man få af i denne

del af fjorden. Der er fire vigtige

store åer som leverer et stort ud-

træk til denne del. Ryåmed udvidet

specialfredning i Nørredyb, Hal-

kær Å, Binderup Å og Lindenborg

Å i øst. Dertil kommer et antal små

åer og bække med hel-eller halv-

årsfredning, somman bedst tjekker

på: www.goo.gl/vCTHRL

LØGSTØR

Aggersund

Halkær Bredning

NIBE

Klitgårds Fiskerleje AALBORG

Gjøl

Nørredyb
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FISKEN GÅR TUNGT ude i strøm-
men og belært af tidligere fejlta-
gelser, lader jeg den arbejde på
dybere vand nogle meter fra kan-
ten til det lave, hvor jeg befinder
mig. Så længe den arter sig roligt,
gælder det om at være tålmodig
og tappe den for kræfter ved at
lade den gå og give den lov til at
tage line, når den vil. Der går flere
minutter inden jeg ser den vende
få meter fra stangspidsen. Pulsen

stiger. Den er stor, måske over 3
kg og tyngden kan mærkes i ud-
løbene, der langsomt svinder i
styrke. Anden gang fisken viser
sig tæt på, er det »for« tæt og den
flommefede limfjordsørred glider
i netposen. Ormeimitationen sid-
der solidt i saksen og fisken når at
brække et par ufordøjede børste-
orme op, inden nettet med fisken
lægges til rette på det opskyllede
ålegræs ved strandengen.
Det er sidst på foråret og de

værste horder af håbefulde lyst-
fiskere har fået den værste fiskei-
ver tilfredsstillet. Jeg er ved en
kendt plads ved fjorden, vinden er
svag i sydvest og det faldende
vand går med små krappe krus-
ninger. I forårssol og lun vind kan
62 cm sølv bare ikke blive flottere
eller for den sags skyld mere vel-
kommen.

VANDSKIFTENE har på hele stræk-
ket fra Aggersund til Hals skåret
dybe render og det »ved« ørre-
derne alt om. I de seneste år er åle-
græsset og muslingerne mange
steder heldigvis i fremgang. Det
er vigtige opvækstområder for
krebsdyr, tobisyngel og andre af
havørredens byttedyr. De store
lave arealer huser store populatio-
ner af rejer og børsteorme. Pro-
duktionen af sidstnævnte er visse
steder enorm og bidrager til ørre-

dernes første store ædegilde først
på året. Ormegildet giver hurtigt
fiskene et tiltrængt proteintilskud
og hjælper væksten i gang efter
vinterens knaphed på føde.
For besøgende fiskere, der er

vant til østjyske, fynske og sjæl-
landske pladser med blæretang og
stenrev, vil denne del af fjorden
sikkert virke kedelig og mono-
tom, men lad dig ikke narre. Hvad
mange af pladserne mangler i
charme har de i rigt mål i mæng-
den af fisk… det gælder bare om
at ramme dem.

STRØMRENDERNE virker som
magneter på havørreden. Ved fal-
dende vand i foråret skylles milli-
oner af kubikmeter vand ud gen-
nem renderne og gydende børste-
orme og andet havørredguf følger

Toptunede blankfisk venter på dig i forårsmånederne.

Optrækket af nye fisk starter tidligt i juni i denne del af
fjorden

og varer sommeren igennem. Natfiskeri er en oplagt m
ulighed.

Fjordens smalleste sted er ved
Aggersund. Strømmen bliver

kraftig og ørrederne patruljerer
på kanten af sildestimerne, når

disse vandrer i marts-april.

“FRA MAJ KAN
BEGGE STEDER
SYDE AF LEGENDE
HORNFISK, MEN
ØRREDERNE
FÆRDES LIGE VED
SIDEN AF DE
LANGNÆBBEDE
SOMMERGÆSTER”.

➛
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■ KYSTGUIDE LIMFJORDEN:

TIDEVANDET
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Fjordhaveprojektet har både været omtalt i TV, 
i aviser og magasiner, samt på diverse messer, 
festvaller og havnefester, samt på hjemmesi-
den www.fjordhaver.dk.

Fjordhavearrangementer:
• Muslingehøstfest i Løgstør, 4. april 2015
• TS pinsestævne i Lemvig, 22. – 24. maj 2015
• Skaldyrsfestival i Nykøbing Mors, 6. – 7. juni 

2015
• Muslingefestival i Løgstør, 10. – 12. juli 2015
• Maritim Festival i Løgstør, 7. september 2015
• Muslingehøstfest i Løgstør, 2. april 2016
• Aalborg Regatta, 17.-19. juni 2016
• Havnestand i Hobro, 2. juli 2016
• Muslingefestival, Løgstør 8.-10. juli, 2016

• Åben Nordjylland i Løgstør, 10. september 
2016

• Maritim Festival i Løgstør, 12. september 
2016

• Rejselivsmesse i Oslo, 13.-15. januar 2017
• Muslingehøstfest i Løgstør, 1. april 2017
• Naturmødet i Hirtshals, 18. – 20. Maj 2017
• Havnestand i Hobro, 3. juni 2017
• Aalborg Regatta, 9.-11. juni 2017
• Hals Havnefest, 2. juli 2017
• Muslingefestival 7.-9. juli 2017
• Maritim Festival, Løgstør, 12. september 2017
• Ved 8 årlige muslingekogeskoler i 2015 - 

2017
• Ved 9 undervisningsforløb til skolebørn i hhv. 

Aalborg og Løgstør

FORMIDLINGSPRODUKTER

TV2- Nord lavede flere indslag om livets gang i Aalborg Fjordhave

Der er udgivet en håndbog til fjordhaver.

TV Midtvest lavede flere indslag om livets gang i Nykøbing Fjordhave

www.fjordhaver.dk blev lavet til at informere om projektet og foreningerne.

Projektet har generet over 50 forskellige avisartiker hele landet.

DR-Nyheder var med da projektet startede i 2015.
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23-04-2017 Lokalt indblik http://www.lokaltindblik.dk/lokalnyheder/fjordhaven-loegstoer-har-hoestet-de-foerste-muslin.aspx

18-05-2017 Vesthimmerlands 
folkeblad

http://vesthimmerlandsfolkeblad.dk/aben-fjordhave-i-loegstoer-paa-loerdag/

11-10-2017 DTU AQUA http://www.aqua.dtu.dk/nyheder/nyhed?id=2C7B1221-E104-4520-A5E9-2A5443E00FF7

16-10-2017 Aalborgnu.dk https://aalborgnu.dk/nyheder/til-dobbelt-fest-i-aalborg-fjordhaver/3b08fbad-4489-430f-b213-156c9e4ec4c3

23-11-2017 Tv2 Nord https://www.tv2nord.dk/artikel/fjordhaver-flytter-i-vinterhi


